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Leto VII. Štev. 12. — Cena din 10.—
O  b m u r  s  k  i  t e d n i k  — glasilo SZDL 
za Pom urje. — U re ju je  urednišk i odbor. — 
Odgovorni uredn ik  Jože Vi I d. — U redni
štvo in uprava M. Sobota, T ru b a rjev  d revo
red 2/Ӏ Ӏ  — Čekovni račun pri podružnici 
NB FLRJ v M. Soboti štev. 641-T-300. — 
Telefon 13S. — Tisk O bm ursko tiska rne  v 
M. Soboti. — N aročnina: če trtle tn a  100 din, 
polletna 200 d in, celoletna 400 d in. — Izhaja 
vsak če trtek . — Poštnina p lačana v gotovini.

G L A S I L O  S O C I A L I S T I Č N E  Z V E Z E  D E L O V N E G A  
L J U D S T V A  ZA O B M U R J E

V znamenju priprav na 10. obletnico osvoboditvi

Lendavčani bodo praznovali
22. m ajaPred kratkim so se sestali člani 

Mestnega in Občinskega odbora 
SZDL in se pogovorili o prireditvah 
za počastitev 10. obletnice osvobo
ditve. Tako je dramska skupina 
DPD Svoboda« madžarske narodne 
manjšine nastopila že 20. marca, 
aprila pa bosta pevski zbor in orke
ster priredila dva koncertna večera, 
lendavski igralci pa bodo še naštu
dirali spevoigro.

Razgibala se je pa tudi lendav
ska okolica. V prihodnjem mesecu 
bodo imeli prireditve v Dolgi vasi, 
Mostju in Petišovcih. Združena pro
slava bo pa 22. maja v Lendavi. To 
ne bo samo proslava za Lendavo in 
okolico, ampak za vso bodočo len
davsko komuno.

Da bi pa bilo prebivalstvo po
drobneje seznanjeno o gospodar
skem. kulturnem in družbenem raz
voju lendavske občine v povojnih 
le t ih ,  bo DPD Svoboda izdalo ne
kak zbornik Lendava 10 let v svo
bodi. V zborniku bo prikazana tu
di politična dejavnost in delo raz
nih organizacij.

M atere
svojim  o tro k o m

Pred tednom so v lendavski 
osnovni šoli obnovili mlečno kuhi
njo, za katero se je prijavilo nad 
200 otrok. Na povabilo šole se je 
prijavijo več kot 40 mater, ki redno 
skrbijo za kuhinjo in za svoje 
malčke pripravljajo vsak dan dve 
malici. Za to njihovo dobro voljo 
jim je Društvo prijateljev mladine 
zelo hvaležno.  —ce

Mar niso prikup
na naša dekleta?

LEPE DOHODKE
DAJE PLETENJE CEKARJEV

V Prekmurju je bilo pletenje 
cekarjev razvito že pred vojno, to
da pletli so jih v glavnem za do
mače potrebe in le v manjši meri 
za trgovino. Cekarji so pa bili v 
primeri z današnjimi precej slabše 
kakovosti. Po osvobodil vi pa dobi
va ta domača obrt vse širši obseg 
in zato ji je potrebno posvetiti čim 
več pozornosti.

Leta 1948 je cekarje začela od
kupovati lendavska OZZ, po reor
ganizaciji pa z odkupom nadaljuje 
trgovsko podjetje Panonija. V za
četku so bili vsi izdelki enakega 
vzorca in so jih prodajali le za do
mači trg. Danes pa je po njih ve
liko povpraševanje tudi v tujini, 
zlasti v Ameriki, Angliji in Skandi
navskih deželah. To dokazuje, da 
se je tudi kvaliteta cekarjev izbolj
šala. Sedaj jih izdelujemo 6 vrst, 
poleg tega pa še copate, klobuke in 
slično.

Cekarje so najprej pletli v len
davski občini, počasi pa tudi v so
sednjih, tako da sedaj lahko govo
rimo že o naši domači obrti. Da bi 
pa delo zajelo čim večji krog naših 
Ijudi in jim dalo pozimi postranski 
zaslužek, sta lendavski odkupni 
podjetji Kmetijska zadruga in Pa
nonija letošnjo zimo organizirali 
po vaseh več tečajev, ki so skoraj 
povsod dobro uspeli, posebno še v 
Hotizi. Kotu. Dolini in Veliki Po
lani. Tečaje so obiskovale tudi sta
rejše žene. najrajši pa dekleta; za

nje so se pa zanimali povsod, kajti 
600—800 din. ki jih lahko spretna 
pletilka zasluži na dan. predstavlja 
že lep zaslužek. Ob strokovni po
moči bo pa delo še produktivnejše, 
pletenje pa je potrebno razširiti 
tudi v vasi, kjer še ta domača obrt 
ni razvita, čeprav so za to vsi po

goji. Štiri milijone dinarjev prometa 
v treh mesecih, ki ga je imela s 
cekarji KZ Lendava, nam pravi, da 
si lahko s to domačo obrtjo ustva
rimo tudi precejšen narodni doho
dek.  F. B.

S seje MK LUIS M. Sobota

Problemi so ostali nerešeni
P re jšn ji teden  je  bila se ja  mestnega 

vodstva LMS v M. Soboti. Iz razgovora se 
je  pokazalo, da je  več problem ov, ki bi jih  
organ izacija  m orala rešiti, ostalo nerešenih. 
Delovni polet, ki je  m ladino prevzel v času 
praznovan ja obletnice SKOJ. je  up lahn il in 
tako  je  m arsikateri ak tiv  v te h zim skih m e
secih le živo taril. Izmed vaških aktivov je  
n a jbo ij razgiban rak ičan sk e  čeprav  je  na 
novo zaživel šele v začetku leta.

Kazno je , da je  organizacija  skrbela  
bolj za razne akc ije , p rired itve , ne pa tudi 
za vzgojo m ladine, ni se borila  za lik m la
dinca in zn u v e ljav ljan je  socialističnih od
nosov v našem družbenem  živ ljen ju . O ži
gosati in razk rin k a ti bi m orala predvsem  
tiste  razm ere, v ka terih  živijo  vajenci, k a j
ti niz prim erov je , ki kažejo , da so večkrat 
odnosi med vajenci in m ojstri vse p re j kot 
človeški in da je  vajenec pogostokrat dekla 
in hlapec. Ti pojavi so pa več ali na n j 
ostali zap rti v delavnicah, čeprav  bi prav 
borba pro ti njim  u trjev a la  organizacijo  in 
ji  d a ja la  tudi politično vsebino in moč.

Prem alo je  bilo tudi sk rb i zn lepo, do
sto jno  zabavo. M ladinski p lesi, k i s ta  jih  
ob nede ljah  izmenoma p rire ja la  dva ak tiva, 
niso dosegli zaželjenega nam ena. Na n jih  
je  p rih a ja lo  in  se zabavalo največ  tistih , 
katerim  so ti p lesi bili na jm an j nam enjeni. 
Poleg tega pa je  taka oblika zabave daja la

vse možnosti za razim  izž iv ljan ja  in za 
razm ah nevzgojnih težen j. Zato so ti plesi 
zbudili tudi ostre  pripom be in k r it ik e  raz
nih množičnih organ izacij. Tudi kom ite je  
uvidel, da je  zabava v taki oblik i zg re
šena in se odločil, dn ho prepovedni o rga
n iz iran je  m ladinskih plesov.

D oslej je  kom ite tudi vidno zaostal zn 
našimi družbenim i sprem em ba mi, saj še ni' 
n ičesar ukren il za fo rm iran je  bodoče ko 
m unske organizacije . Posamezni člani so se 
tudi prem alo  zavedali naloge, ki jo  jim  je  
zaupala m ladina. Zato so se začeli odm ikali 
delu . Tako je  v času enega le ta  kom ite 
moral p reživeti mnoge sprem em be. Od 
p re jšn jih  11 izvoljenih članov jih  je  ostalo 
in delalo  le 6. Zato je  vsaj delom a razum 
lj iv i ,  da sedanjem u vodstvu s ituacija , ki 
vlada v posameznih ak tiv ih , ni popolnoma 
jasna , vendar pa vse to  ne m ore opravičiti 
pom anjk ljivosti v delu in k rivde , dn so 
člani zanem arjali organizacijo .

Da bi popravili in dohiteli zam ujeno ter 
postavili organizacijo  na dobre tem elje , so 
sk len ili, da bodo p ro ti koncu tega ali v 
začetku p rihodnjega meseca sk licali plenum , 
ki bo potem p rip rav il kom unsko k on feren 
co. Šc p re j pa bodo obiskali vse ak tive  in 
se seznanili z n jihovim  delom in problem i.

B. S. 

Z veseljem pričaku
jemo Sobočance

V nedeljo bo pri Gradu gosto
valo KUD . Štefan Kovač« z opereto 
»Gospodična Nitouche«. Predstavi 
bosta ob 3. in 8. u ri. Zanimanje za 
opereto je izredno veliko, saj ljud
je že dobro poznajo Sobočance. 
Vstopnice kar kopnijo. Igralcem že
limo mnogo uspehov, naj lepo za
igrajo in zapojejo, da si bodo ohra
nili in še utrdili sloves pri graškem 
občinstvu. -M

MAJHNA
SKUPŠČINSKA
KRONIKA
Zvezna ljudska skupščina 

bo o prihodnosti sklepala med 
drugim tudi o predlogu zako
na o davku na dediščine in 
darila. Ta zakonski predlog, o 
katerem je te dni razpravljal 
odbor za gospodarstoo zvezne
ga zbora, bo prav gotovo zani
mal najširši krog prebivalstva. 
Zategadelj naj navedemo tudi 
njegove glavne značilnosti in 
določila.

Po dosedanjih predpisih se 
je plačeval davek na vse vrste 
podedovane imovine. Razen 
državnih organov, ustanov, go
spodar sko-zadružnih ter druž
benih organizacij so ta davek 
plačevale vse osebe, ki so kaj 
podedovale (davčne stopnje pa 
so bile dokaj visoke in so se 
gibale od 1 do 70 %). Po no
vem zakonskem predlogu pa 
se predvideva ukinitev sleher
nega davka na podedovano ali 
podarjeno zemljo. Le-to dolo
čilo bo brez dvoma pozitivno 
delovalo in vplivalo na to, da 
se zemljiška posest ne bo dro
bila v tolikšni meri kot je bil 
to slučaj doslej. Sprejetje tega 
določila je bilo sicer mogoče 
zategadelj, ker po veljavnih 
zakonskih  predpisih kmetova
lec ne more posedovati več kot 
10 hektarjev zemlje. Nov za
konski predlog razen tega 
predvideva tudi ukinitev dav
ka na podedovane premični
ne (orodje itd), denarno goto
vino in dragocenosti.

S poslopji ali hišami je 
drugače. Tu se predvideva ob
davčenje, vendar samo v pri
meru. če dedič podeduje po
slopje z več kot dvema več
jima ali tremi manjšimi sta
novanji. Dedič pa ne bo plačal 
davka, če tako poslopje osta
ne v njegovi posesti; do pla
čila davka bo prišlo le, če bo 
tako poslopje prodal.

Zvezna ljudska skupščina 
bo na enem izmed prihodu jih 
zasedanj sklepala tudi o za
konu o dedovanju, kajti Zvez
ni izvršni svet je na svoji ne
davni seji že sprejel nekaj 
sprememb in dopolnil k temu 
zakonskemu predlogu.

B ogom ir Verdev, predsedn ik  OLO L jutom er

Nekaj misli k letošnjemu
družbenemu načrtuOsnovna značilnost vseli druž

benih načrtov v FLRJ za leto 1954. 
prav tako pa tudi našega okrajne
ga je bila v tem, da smo že ta
krat, ko smo jih sprejemali, pred
videvali povečanje fizičnega obsega 
proizvodnje.

Naša predvidevanja so se ure
sničila v zveznem kakor tudi v 
okrajnem merilu, saj lani zaznamu
jemo povečanje fizičnega obsega 
industrijske proizvodnje za 12 od
stotkov. kajpak v primerjavi z le
tom 1953. V obrti je to povečanje

izraženo s 50 odstotki napram letu 
1953, predvsem zaradi tega. ker smo 
imeli boljšo evidenco o lej proiz
vodnji, deloma pa tudi zaradi večje 
storilnosti in vneme obrtnih delav
cev. S pomočjo okrajnega družbe
nega načrta pa tudi ugotavljamo, 
da smo v kmetijstvu izvršili komaj 
97 odstotkov določenih nalog. Vzro
ke je treba iskati v muhastem vre
menu in velikih lastninskih spre
membah (odkup zemlje); vse to je 
lani precej motilo naše kmetovalce 
in jim zastiralo pot do večjih pride
lovalnih uspehov.

Če smo lani za 3 odstotke ostali 
zadaj, pa še to  ne pomeni, da so 
kmetje v finančnem pogledu na 
slabšem kot so bili predlani; saj je 
bila lani dobra sadna letina, sadje 
je imelo svojo ceno in podražilo sc 
j e tudi drugo kmečko blago. Nuj 
omenimo, samo živino in, jajca, ki 
so imela lani zelo dobro ceno. če 
že ne rečemo pretirano in gospo
darsko neupravičeno. Tudi mleko 
se je podražilo in kmetu prineslo 
večje dohodke. Samo demagogi še 
lahko govorijo in dokazujejo dru
gače. čeprav svojih trditev ne bodo 
nikoli mogli podkrepiti s kakršni
mikoli dokazi, kajti kakor na dlani

je. da se je finančna zmogljivost na
ših kmetovalcev lani celo povečala za 
6 odstotkov. Zato ne bi bilo prav, 
če bi napredek v okraju ocenjevali 
samo po investicijah, ki jih dajemo 
po družbenem načrtu, pri tem pa 
pozabljali na naše notranje rezerve. 
Teh rezerv pa nimamo samo v in
dustriji. ki naj bi letos dala za 21 
odstotkov več proizvodov, in obrti, 
v kateri predvidevamo porast za 7 
odstotkov, marveč tudi v našem 
kmetijstvu. Zaradi tega o njem tudi 
nekaj več besed

Tretjina ostane kmetu
Nuša kmetijska (družbena) pose

stva so lani plačala 15 milijonov din 
zemljiškega davka (zemljarine) in 
nekaj nad 65 milijonov din prispev
ku za socialno zavarovanje. Č e k 
temu prištejemo še 12 milijonov din, 
plačanih na račun amortizacije, po
tem dobimo vsoto, ki bi jo morala 
posestva odriniti skupnosti v obliki 
davka, če bi za njihovo zemljo, ki 
jo obdelujejo in zasnujejo, veljali 
tisti instrumenti, ki jih uveljavlja
mo v odnosu do zasebnih kmečkih 
gospodarstev. Razen tega so imela 
ta posestva lani 46 milijonov din 
dobičku.

Že iz tega je moč sklepati, da 
ostane kmetu — seveda potem, ko 
že odpišemo potrebe za preživlja
nje njegove družine — domala 
tretjina vrednosti tistega, kar je na 
svoji zemlji pridelal, seveda, če so 
tudi njegovi pridelovalni uspehi na 
hektarju takšni, kot so bili v dr
ža vnem sektorju. V resnici pa so 
nekoliko manjši zaradi dražjih sto
ritev in večjih pridelovalnih stro
škov kajti v zasebnem sektorju ne 
uporabljajo toliko strojev, niti v 
toliki meri ne uveljavljajo agro
tehničnih in zootehničnih ukrepov. 
Vsekakor pa ostane v zasebnem 
sektorju kmetijstva okrog 100 mi
lijonov din, ki jih je  mogoče inve
stirati. Da je ta številka tudi stvar
na, lahko sklepamo po tem, da so 
kmetje našega okraja prispevali v 
pičlih treh letih za elektriko okrog 
četrt milijarde din ali povprečno 
80.5 milijonov din na leto.

Poslednje številke nam tudi po
vedo, da smo imeli zadnja leta pred 
seboj dokaj jasne smotre: kam naj
več in najprej vložiti odvišna de
narna sredstva, ki jih v načrtih ni
smo predvideli? Prav zato je v na
šem okra ju uresničena elektrifika
cija v prvi fazi s 95 odstotki in se 
že naglo bližamo njenemu uspešne
mu zaključku.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Letna skupščina OSS Ljutomer
G las d e la v cev

še vedno nima popolne veljave
Letošnji zbori sindikalnih orga

nizacij so bili v ljutomerskem okra
ju dobro pripravljeni, pa tudi vse
binsko mnogo bolj bogati, kot pa 
so bili zadnja leta. Najbolj živahne 
razprave so bile o tarifni politiki, 
nagrajevanju delavcev in raznih 
gospodarskih problemih v posamez
nih podjetjih in ustanovah.

Vendar pa je človek dobil vtis. 
da so posamezne sindikalne organi
zacije pri svojem poslanstvu vse 
premalo samostojne, zato pa so če
sto v pričakovanju nekih receptov 
in navodil od zgoraj obšle važnejše 
dogodke in probleme v podjetju, 
se znašle na repu življenjskega-to
ka in slabo odigrale vlogo učitelja 
in vzgojitelja delavcev za odgovor
no delo v organih delavskega uprav
ljan ja.

Ta ugotovitev se je vlekla kot 
nit tudi skozi poročila predsednika 
in tajnika OSS tovarišev Šušteršiča 
in Feuša, pa skozi razpravo, ki ni 
bila na letni skupščini kdove kako 
živahna, saj so se oglašali večinoma 
le sindikalni voditelji, medtem ko 
so se delegati v glavnem omejili na 
vlogo poslušalcev. Tako vzdušje je 
bilo tudi pri volitvah novega vod
stva; nobeden predlog ni vzklil iz 
vrst posameznih delegatov, kar bi 
bilo sicer pričakovati, marveč so se 
brez razprave odločili za skupno 
kandidatno listo, ki jo je predlaga
lo dosedanje vodstvo OSS. Seveda 
ni moč oporekati, da predlagani 
kandidati niso bili vredni zaupanja, 
saj je bila med njimi večina že zna
nih sindikalnih voditeljev, vendar 
pa je  treba reči. da bi predlaganje 
kandidatur po delegatih mnogo do
prineslo k večji živahnosti in spro
ščenosti dogajanja na skupščini in 
zapustilo pri navzočih ugodnejši 
vtis. Dandanes so naši ljudje že to
liko zreli, da znajo trezno izbirati 
med dobrini in slabim in si na de
mokratičen način voliti svoja vod
stva.

Na skupščino so se morda tudi 
preslabo pripravili. Ta dobronamer
na opazka pa se zdaleč ne more

zasenčiti dejstva, da je skupščina 
vendarle dala mnogo koristnih po
bud za bodoče delo v sindikalnih 
organizacijah in obrodila dobre sa
dove. K teinu sta mnogo prispevala 
tudi član republiškega odbora ZSJ 
tov. Roman Albreht in sekretar OK 
ZKS tov. Jože Gričar-Metod.

(Nadaljevanje na 2. strani)

O tem, kako so veliki zavezniki 
ZDA, SZ in Velika Britanija v pro
tihitlerjevski vojni na podlagi »gen
tlemenskega sporazuma« porazdelili 
svet na vplivna področja že v času, 
ko so se nacistične čete še upirale 
in ko japonski militarizem še ni klo
nil. nam govore številni spomini. O 
Jaltski konferenci leta 1945. so pisali 
ugledni udeleženci, med njimi bri
tanski premier Churchill, ameriški 
zunanji minister Stettinius. Burns, 
H opkins. .  . Tu so zavezniki raz
pravljali o bodoči nemški zasedbi, 
o sovjetskem sodelovanju o japonski 
vojni, o odnosih s Kitajsko, o usta
novitvi Organizacije Združenih na
rodov in še o marsičem tako odlo
čilnem za poznejša dogajanja.

Toda uradnih zapisnikov s teh 
sej doslej ni nihče objavil. Najbrž 
so pri tem upoštevali, da so nekateri 
udeleženci konference, med njimi 
sivolasi britanski premier, še živi in 
da bi ne bilo prav. če bi jih kom
promitirali z uradnimi dokumenti. 
(Spomini, četudi so pisani še tako 
resnično, so po mnenju svetovne 
javnosti vendarle samo spomini!) 

Zato je britansko in 'za njo tudi 
ostalo zahodno javnost močno pre
senetila novica, da je ameriško zu
nanje ministrstvo objavilo nekaj 
zapisnikov z Jaltske konference in 
se pri tem ni niti posvetovalo z bri
tansko vlado. Churchill je sicer še 
istega dne obsodil tako ravnanje in 
odločno izjavil, da ameriški zapisni
ki vsebujejo več »grobih napak«. 
Toda dokumente je že zgrabil sve
tovni tisk in jih pospremil s primer
nimi komentarji.

Kaj posebno boli diplomatske 
kroge o Londonu? Pokojni predsed
nik ZDA Roosevelt je v želji, da bi 
pridobil SZ za vojno proti Japonski, 
baje celo h otel pregovoriti Veliko 
Britanijo, naj vrne Kitajski svoje

(Nadaljevanje na 4. strani)



Dosedaj opravljeno -
rezultat vneme in pobud kmečkih ljudi
Nekaj misli k letošnjemu družbenemu načrtu

(Nadaljevanje s 1. strani)
Kam pa naj bi v bodoče vlagali 

odvisna denarna sredstva? Na tem 
področju čakajo hvaležne naloge, 
zlasti naše kmetijske zadruge. Oseb
no sem prepričan, da bomo denar 
najbolje naložili, če bomo letos še 
odločneje izvajali drugo fazo elek
trifikacije in tako preskrbeli naše
mu kmetijstvu tudi industrijski tok. 
izboljšali semena, v večji količini 
kupovali in uporabljali umetna 
gnojila, se potegovali za napredek 
v živinoreji, predvsem gradili gnoj
nične jame in silose izboljšali ve
terinarsko službo, odprli nove umet
ne osemenjevalnice, si omislili bolj
še plemenjake, kupili dovolj škro
pilnic za sadno drevje itd. Nekaj 
rezervnih sredstev bi kazalo vložiti 
tudi v kulturne in telovadne domo
ve. Skratka: imeti moramo konkre
ten in za vsakega človeka razumljiv 
program, če hočemo doseči, da bo
mo odvisna finančna sredstva dali 
tja. kjer nam bodo prinesla največ 
koristi.

Takšen program bi morale uve
ljaviti naše kmetijske zudruge, mo
rale bi biti njegov odločilen organi
zator in pobornik. Tega v našem 
okraju ne bo težko uresničiti, saj 
nam že dosedanje izkušnje dovolj 
prepričljivo povedo, da smo elek
trificirali domala vse področ je v 
okraju, večja središča obogatili z 
novimi kino-aparaturami, ki posre
dujejo kmečkim ljudem tudi sedmo 
umetnost, postavili vse mogoče ob
jekte in tudi napredovali v proiz
vodnji —  vse to pa le z nekaj od
stotki družbenih sredstev od vred
nosti tistega, kar je bilo v resnici 
opravljeno, kajti vse drugo so 
opravili in prispevali sami kmečki 
ljudje.

Tega poleta in samoiniciative 
naših prebivalcev ne smemo zane
mariti. Kajti dobra volja je tu. vse 
napote in prizadevanja je treba sa
mo povezati in uspehi ne bodo iz
ostali. Za uresničevanje tega po
slanstva pa so najbolj primerne na
še kmetijske zadruge.

Skupna sredstva za obnovo 
in napredek kmetijstva

Delovnim kolektivom naših kme
tijskih posestev je treba tudi pri
poročati, naj tistih 46 milijonov din. 
dobička in 12 milijonov din amor
tizacije uporabijo predvsem za ob
novo vinogradov. Stanovanjskih hi
šic (viničarij) ne kaže obnavljati 
s temi sredstvi, kajti one so lastni
na tistih, ki v njih prebivajo. Ta
kega plačevanja pa niti ne dovolju
jejo naši zakonski predpisi. Treba 
pa bo določiti finančna sredstva, ki 
jih moramo nujno dati v obliki 
kreditov delavcem na teh posestvih 
in kolonistom v Apaški kotlini za 
popravilo in obnovo stanovanjskih 
hiš. 

Življenjski nivo ljudi, ki prebi
vajo v vinogradniških predelih se 
je zadnje čase močno izboljšal; pri
znane so jim pravice iz socialnega 
zavarovanja, dobivajo torej otroške 
doklade, zdravstveno pomoč v pri
meru bolezni, ne tarejo pa jih niti 
več skrbi, kaj bo z njimi na stara 
leta, kajti dobivali bodo tudi sta
rostno pokojnino. Žal se teh pri
dobitev vsi ljudje še ne zavedajo, 
kar še posebej velja za področje 
vinogradniškega posestva Keren
čič — Kog«. Spričo večje kupne mo
či v teh predelih bodo nekdanji vi
ničarji lahko prispevali tudi nek a j 
svojih denarnih sredstev za obnovo 
stanovanjskih hišic — viničarij, ki 
so jih v večinoma slabem stanju  
dobili od bivših gospodarjev. Sicer 
pa bomo morali v teh krajih naša 
prizadevanja usmerjati tako, da bo
do povečano kupno moč izkoriščali 
predvsem za izboljšanje življenj
ske ravni v spošnem, torej v ev
ropskem smislu, ne pa za večjo po
trošnjo vina. Otroške doklade naj 
bi starši upo rab jali v prave name
ne; težko je namreč razumeti, za
kaj so otroški vrtci v teh predelih 
domala prazni. Sindikalne organi
zacije in uprave posestev bodo te
mu morale posvečati mnogo več po
zornosti.

Prav tako se človeku zdi never
jetno, da nekateri ljudje, ki imajo 
v teh krajih nekaj kvadratnih me
trov zemlje čez pol hektarja, trdo
vratno vztrajajo pri teh metrih in 
tako zapravljajo celo do deset let 
delovne dobe, ki so jo prebili v 
zadrugi, za poznejše uveljavljenje 
pogojev za starostno pokojnino. Ta 
zabloda se bo ljudem pozneje brid
ko maščevala. Marsikje bi se dalo 
veliko opraviti s prepričevanjem in 
pojasnjevanjem. Drugače pa se bo
mo morali v teh predelih sploh pri
zadevati in tudi pomagati, da bodo 
ljudje vlagali kar največ sredstev 
v svoja stanovanja — za svoj kul
turni napredek.

Radio je v teh krajih eno izmed 
najbolj učinkovitih vzgojnih sred
stev. Res ni več redek pojav, ven
dar se moramo tudi v bodoče 
prizadevati, da bo sčasoma prijatelj

v vsaki hiši. V vinogradniških pre
delih ljudje namreč bolj malo bero, 
predvsem zaradi narave njihovega 
dela in pa tradicije, kajti še ni dol
go tega, ko so bili vklenjeni v oko
ve preteklosti, ki je zanje pomenila 
zgolj garanje in izkoriščanje. Radio 
pa je sredstvo, ki ne terja oči in 
je spričo tega tudi najbolj priljub
ljeno. Na terenu lahko namreč vsak 
dan ugotovimo, da so ljudje dobro 
poučeni o dogodkih doma in v sve
tu, da mnogo vedo in si znajo mar
sikaj pravilno tolmačiti. Vse to pa 
jim je v glavnem posredoval radio.

V splošnem smo dobro napredo
vali. Socialistična misel je prodrla 
na podeželje, tam si osvaja nova 
pota in rase. Naj navedem samo eh 
primer. Ko smo pred tremi leti za
čeli bojevati bitko za elektrifika
cijo podeželja, je bilo še mnogo 
ugovorov, češ. zakaj mora vsakdo 
prispevati za daljnovode in krajev

no omrežje po svoji gospodarski 
zmogljivosti in ne po številu luči, 
oddaljenosti omrežja in podobnem. 
Že čez eno leto so taki ugovori 
zgubili pri nas domovinsko pravico 
in sedaj je že slehernemu kmečke
mu človeku razumiljivo, da je dol
žan prispevati za skupno stvar po 
svoji zmogljivosti. Tako je načelo 
»vsak po svojih sposobnosti že 
stvarnost in naši kmetje so za na
predek v socialističnem smislu če
dalje boli dovzetni. Za tako trditev 
so pri roki številni dokazi. Vedeti 
pa moramo, da bo nadaljnji razvoj 
v naših vaseh v mnogočem odvisen 
od aktivnosti kmetijskih zadrug. 
One se ne bodo smele ukvarjati 
samo s tako ali drugačno konkretno 
dejavnostjo, marveč bodo morale 
biti hkrati tudi družbenopolitični 

kar je bilo že mnogokrat 
povedano in v praksi vendarle pre
malo upoštevano.

VZGOJNO DELO
bo tr e b a  p r ila g o d iti r a z m e r a m

(Nadaljevanje s 1. strani)
Na področju ok ra ja  de lu je  67 s ind ika l

nih podružnic, š te je jo  pa 5688 članov, ka r 
je  več kot 10% od skupnega štev ila  p reb i
valstva. S indikalna organizacija  je  potem 
takem  pomemben č in ite lj, k i bo lahko v  
prihodnosti še bolj pridobil na ugledu in 
se uveljav il v javnem  ž iv ljen ju , če bo ob
ču tneje  vplival na km ečko okolico in jo  
op la ja l z izkušnjam i zavestne borbe de
lavskega raz red a  za k a r  n a jb o lj popolno 
družbeno up rav ljan je . Takega blagodejnega 
vpliva pa na podeželju  še vedno ni ču titi, 
posebno zaradi tegu. ke r je  delavec še ved
no prem alo  izobražen in vzgojen, da bi 
lahko postal nosilec napredku in socialistič
ne m iselnosti ne le v svojem  pod je tju , m ar
več tudi v oko lju , ki ga obdaja in v k a 
te rem  živi.

Vzgoji članov bodo tudi letos m orali 
posvečati vso pozornost, celo večjo, kot so 
jo  lan i, ko so na tem področju dosegli p re 
ce jšn je  uspehe. Imeli so več cen tra ln ih  p re 
davan j v okviru  L judske univerze, 112 s tro 
kovnih in političnih p redavan j pod okriljem  
podružnic in dvodnevni sem inar za delavsko 
u p rav ljan je . P rosve tljevan ju  so posebno po
trebn i k m etijsk i delavci — v če ra jšn ji v in i
ča rji. hlapci in dekle, k i so se lani prvič 
vk ljuč ili v delovni proces kot svobodni 
u stvarja lc i. Na poti do u v e ljav ljen ju  pa j ih 
še vedno sp rem lja jo  predsodki in navade 
iz p re tek lo sti, predvsem  pa zaostalost in 
neznanje, ki sta jim  n ajvečja  ovira na poti 
do nap redka v novem okolju  — kolektivu. 
Takih delavcev pa je  v o k ra ju  čez 1800 in 
so včlanjeni v sedm ih izmed dvanajstih  
sind ika ln ih  podružnic, ki so b ile  l ani na
novo ustanovljene .

Na skupščini so m en ili, da bo treba 
vzgojno delo usm eriti tako , da bo kar naj
bolj blizu razm eram  in problem om  v do
ločenem p o d je tju  ali ustanovi, k a jti le v 
tem p rim eru  bo lahko delavcem  največ ko
ristilo . da se bodo lahko borili p ro ti samo
volji posam eznikov, p redvsem  nekaterih  
vodilnih uslužbencev in d ire k to r je v , in za 
kolektivno raz p ra v lja n je , od ločan je  in iz
va jan je  ukrepov , ki so plod skupne volje 
kolek tiva . Tudi v lju tom erskem  o k ra ju  ne 
m anjka p o d je tij , v k a te rih  so lan i zabele
žili k ra je , izm ika nja od delu ,  sam odrštvo 
in d ruge pojave, ki n im ajo  n ičesar skupne
ga s koristm i kolek tiva a li d ružbe . Proti 
takim  pojavom  se bo lahko  uspešno boril 
le razg ledan  in izobražen delavec, ki bo ob 
pravem  času videl žabo v čisti vodi in jo 
tudi odstran il, da mu vode ne bo skalila ; 
k a jti k ak o r na d lani je , da so ta tov i, delo
m rzneži in podobni tipi n a jv eč ji sovražniki 
večine poštenih delavcev, zato pa tudi ne 
zaslužijo  fam iliarnega božan ja in zagovar
j a n ja , ko jih  je  treb a  o d s tran iti iz kolek
tiva. To se je  lani v posam eznih pod je tjih  
doga ja lo  z a radi prem alo  odločnega nastopa 
sind ikaln ih  članov. Zgodilo se je  celo, da 
so dobili zaposlitev razn i sorodnik i vodil
nih uslužbencev, čeprav  im ajo  domu zem ljo, 
medtem ko so dela po trebn i l ju d je  ostali 
b rez posla ali pa kot b rezposeln i prejem ali 
p reživnino  od skupnosti.

V o k ra ju  im ajo pet d ru š tev  Svoboda ,  
p rizadevajo  pa si. da bi jih  ustanovili v 
vseh večjih  središčih , k je r  so za to  dani 
pogoji. V teh d ruštv ih  pa se je  še vse p re 
malo uveljav ilo  splošno izobraževalno  delo, 
ki naj bi ko ris tilo  predvsem  delavcem  iz 
pro izvodnje. N asploh pa so de lav c i še vse 
prem alo  zastopani v d ru štven ih  sekcijah , 
zato se po ra ja  vtis, da smo bo lj dosegli, 
sprem em bo naslova, kot pa sprem em bo vse
bine delu, ki se še vedno odv ija  po starem  
tiru  in je  usm erjano  večinom a po volji 
uslužbencev, pa tudi z m alom eščanščino 
obrem enjen ih  lju d i. Zato se ni čud iti, če 
so delavske pesmi dom ala izginile iz p ro 
gram ov pevskih zborov. V Svobodah pa bo
ža vel nov veter le  te d a j, če se bodo tudi 
delavci v an je  množično v k ljuč ili, se v n jih  
izobraževali, dejavno  d ela li v 'sekcijah  in 
da ja li p rav i ton d ruštvenem u ž iv lje n ju  in 
delovan ju . V tem  sm islu pa bodo m orali 
tud i v lju tom erskem  o k ra ju  še m arsik a j 
s to riti, k a j ti d rugače Svobode ne bodo o p ra 
v ičile svojega im ena in nam enjenega jim  
poslanstva.

Hišo začneš z idati p ri tem elju  — ta 
resnica bo m orala obvelja ti tudi v tis tih  
sind ika ln ih  podružnicah , ki niso na čistem  
niti s č lanarino , niti niso izpo ln jevali d ru g ih  
osnovnih obveznosti, k i so jim  b ile  nalo
žene. V prašan je je , kako  bodo potem  zmo
gle te ž je  naloge — denim o: vzgoja d elav 
cev in n jihovo u sp osab ljan je  za u p ra v lja 
n je  p o d je tij. V teh  podružnicah  bodo m orali 
p regnati dosedanjo  lagodnost in odločneje 
k ren iti n ap re j, k a jti d rugače jih  bo razvo j 
popolnom a p re rase l. Tako nekako je  izzve
nela tudi iz java p redsedn ika  nadzornega 
odbora, ki pa je  na skupščin i tud i povedal, 
da je  šele p red  osmimi dnevi zvedel za 
svojo funkcijo . Tudi to  j e  bilo  vredno  za
p isati, če hočemo biti resn ico ljubn i, k a j ti 
podobno se v bodoče ne bi sm elo več po
noviti. In p rav  gotovo — se tud i ne bo!

V Radencih zgubljamo tekoče zlato
Proizvodno možnosti so v našem 

okraju razmeroma velike, toda o 
tem morda drugič. Tokrat bi le še

povedal, da se nam ne zdi docela 
razumljivo, zakaj ne dajo na raz
polago investicijskih sredstev iz re
publiških virov Slatinskemu podjet
ju v Radencih. Okraj namreč nima 
teh možnosti. Podjetje bi lahko pro
dalo na trgu za 150 odstotkov zdra
vilne vode več. kot pa znaša seda
nja proizvodna zmogljivost. Tu gre 
v nič tekoče zlato. Z izvozom kako
vostne slatine bi bile investicije v 
devizah kmalu vrnjene, verjetno pa 
mnogo prej. kot v katerikoli drugi 
gospodarski panogi. Taka investici
ja bi se prav gotovo izplačala tudi

s stališča boja proti alkoholizmu. 
Sicer je podjetje v nevarnosti, da 
bo moralo že zgrajene in v notra

njosti dobro opremljene vrelce za
preti. ker več ne odgovarjajo ob
jekti nad zemljo. Ce bi to dopustili, 
potem bi podjetje spravili v neugo
den položaj, kajti načrpalo bi za 
50 odstotkov manj zdravilne tekoči
ne, dočim bi se investicija v znesku 
50 milijonov din že v nekaj letih 
povrnila družbi nazaj, če namreč 
upoštevamo sedanje instrumente 
družbenega načrta.

13. a p r il — p ra zn ik
ivanjkovskih občanov

Le še nekaj dni nas loči od 15. 
aprila, ko bodo prebivalci občine 
Ivanjkovci v ljutomerskem okraju 
svečano proslavili svoj praznik; 
tega dne, pred enajstimi leti, so se 
namreč domači partizani spoprijeli 
v boju z desetkrat močnejšim so
vražnikom. Zaradi izdaje so bili ob
koljeni v Zmazkovi viničariji in so 
v neenaki bitki prizadejali okupa
torju precejšnje izgube.

V spomin na ta dogodek in žrtve, 
ki jih je ivanjkovska občina dala 
na oltar svobode, bodo odslej vsako 
leto 15. aprila imeli svoj občinski 
praznik. Tako so sklenili člani poli
tičnih in družbenih organizacij. Na 
letošnje slavje se že pridno pri
pravljajo. Imeli bodo večjo kultur
no prireditev, praznovanje pa bosta 
prav gotovo poživila tudi dva pre
živela borca, ki bosta občinstvu pri
povedovala, kako sta bila z ostali
mi uporniki obkoljena in kako sta 
se rešila iz ognjenega obroča.

L. T.

Vsakemu po njegovem delu
Pred kratkim 'je bil občni zbor 

inženirjev in tehnikov, zaposlenih 
pri Nafti v Lendavi. Iz poročila 
predsednika Piškurja, geologa, je 
bilo razvidno, da je društvo precej 
delalo, saj je priredilo več strokov
nih predavanj in eno zelo dobro 
uspelo ekskurzijo v mariborsko to
varno avtomobilov in v tovarno du
šika v Rušah.

V diskusiji so člani pozdravili 
nov način nagrajevanja, hkrati pa 
so menili, da niso imeli prav tisti, 
ki so na zadnjem sindikalnem obč
nem zboru zagovarjali uravnilovko

s tem, da bi bolje ‘plačani delavci 
odstopili nekaj svojih plač nekva
lificiranim vrstnikom, ki so bojda 
slabo plačani. Strinjali se niso z 
njim zaradi tega, ker sodijo, da 
v socialistični ureditvi vsak pre
jema od družbe toliko, kolikor ji  
sam daje.

Inženirji in tehniki so si tudi 
izvolili nov odbor. Za predsednika 
so pa izbrali tov. Kolomana Cigita. 
Novi odbor misli nadaljevati z za
četim delom in še dalje strokovno 
izobraževati zaposlene delavce.

N. T.

R u n eč
Preteklo nedeljo je IZUD na 

Runču priredilo igro »Slaba vest«.  
Igralci so v glavnem svoje vloge 
dobro obvladali, zato pa tudi poželi 
priznanje gledalcev v nabito polni 
dvorani. Najbolj jim je ugajala 
igralka Vida Rajhova.

Zaradi oddaljenosti do Ivanjkov
skega kina si Runčani in okoličani 
želijo še več takih in zanje primar
nih iger. L. T. I

v skupnosti je moč
Tako pravijo tudi v Bistrici. Za

to so tudi združili svoje zadruge in 
prepričani so, da bodo tako najbol
je gospodarili. Združili so se v za
četku leta. nova zadruga pa se ime
nuje KZ Bistrica ob Muri« in 
povezuje vsa tri naselja.

Kmetijska zadruga ima svoj 
traktor, vsedel in dve mlatilnici, s 
skupnimi močmi pa upajo nabaviti 
še več drugih, za kmetijstvo potreb
nih strojev. Začeto delo je že po
kazalo, da so dobro zaorali v ledino 
zadružništva.

Prvi dve številki S oboškega gledališkega lista
Št e f a n B a l a ž i c

Pred mano ležita prv i dve štev ilk i n a 
šega gledališkega lista . P rvo š tevilko  sta  iz
dali KUD »Štefan Kovač« in MKUD »Štefan 
Cvetko« — gim nazija ob skupni uprizoritv i 
T iem eyerjeve d ram e »M ladost pred sodi
ščem«, drugo pa je  izdalo KUD »Štefan Ko
vač« ob prem ieri opere te  F. H erveja 
»Man҆ zelle Nitouch«. O be š tevilk i je  uredil 
prof. B runo H artm an, oprem il akadem ski 
s lik a r prof. F ran c V rtačnik, natisn ila ju  j e 
O bm urska tisk a rn a  in sicer prvo številko  
v 500, drugo pa v 400 izvodih.

Izdaja  gledališkega lista  pomeni mnogo 
in to  ne samo za Soboto, am pak za celo 
P rek m u rje , k e r  obravnava dejavnost vseh 
naših ku lturno-um etnišk ih  skupin . V prvi 
š tev ilk i dobimo v pogled v d ram atska  d e ja v
nost, druga pa nam p rik a zu je  dejavnost 
pevskih zborov te r  nastanek in razvo j pev
ske k u ltu re  p ri nas. Poleg obravnavan ja 
zgodovine p rekm urskega gledališča pa je  
g ledališk i list spopolnil tudi našo d ram at
sko in sploh ku ltu rno  dejavnost, k e r  bo, 
kot je  rečeno v uvodu, »tista p risrčna  vez, 
ki se sp leta  med ljudm i na odru in g le
dalci v dvorani, vez, ki občinstvo sezna
nja  o naporih domače ig ra lske skupnosti, 
razlaga uprizoritve, tolmači delo in ž iv lje
n je  uprizo rjenega dram atika . . .« V kolikor 
je  lis t postal to, k a r  je  navedeno v uvod
niku, bomo spoznali iz pregleda obravnava
ne tem atike.

Vsebina p rve  š tev ilk e  je  nasledn ja: 
Uvod, prof. B. H artm an — H. T iem eyer: 
M ladost p red  sodiščem, prof. F . Zadravec — 
O ris g ledališkega ž iv ljen ja  v P rekm urju  
med obem a vojnam a. Jože Zrim — N ekaj 
spominov na predvojno s oboško gledališče, 
prof. L. U ršič — Prispevek soboškega d i
ja š tv a k splošni g ledališk i dejavnosti v So
boti, B. H artm an — Pregled gledališkega 
prizadevan ja v Soboti po osvoboditvi, na 
koncu pa so še ku ltu rn e  novice iz Sobote.

Tem eljn i članek je  napisal prof. Za
dravec. Viri, k i j ih  je  im el za to rekon 

s trukc ijo  našega predvojnega gledališkega 
ž iv ljen ja , so bili pom anjk ljiv i, toda s svo
jim  prece jšn jim  poznanjem  naših m edvoj
nih ku ltu rn ih  in političnih razm er je  raz
voj p rekm urskega ljudskega odra v luči te  
družbene prob lem atike tako tem eljito  osvet
lil in obrazložil, da bo naša ku ltu rna  zgo
dovina težko k aj sprem enila ali drugače 
kom entira la . Š iroko razlago je   zaključil s 
sum arično oceno, v ka te ri je  zapisal, da 
»kvantite tno izkazu je ljudsk i oder v P re k 
m urju  p ri vseh delu jočih  grupah zadosten 
obseg, kvalite ta  pa razen redkih  prim erov 
soboškega odru ni bila dosežena n ik jer« , 
k a jti »uspešno delo so ovirali m aloštevilni 
odri, povprečen g ledališk i kader, p rem ajh 
na sk rb  za igra lske teča je , z lasti pa ne
um etniška, neobjektivna kritika« . Poleg te 
ga pa so tudi »politični k r ite r i j i  in finančni 
nagibi onemogočili igralsko prizadevnost in 
kvaliteto«. Toda »naj je  bil prekm ursk i 
oder med vojnam a še tako  povprečen, je  
v kulturnem  razvoju našega ljudstva  v tem 
delu domovine odigra l vendarle  p rece j po
membno vlogo«.

Režiser mnogih soboških uprizoritev  
Jože Zrim se je  spom nil dram ske skupine 
p ri Sokolu. Skupina je  v začetku morale 
prem agovati mnoge težave, n a jbo lj pa je  
n jeno  delo oviralo pom anjkan je prostorov 
in slovenski jez ik , k e r  je  pač večina inte
ligence govorila m adžarski, domačini pa 
spet p rekm ursko nareč je . Toda » ljud je si 
se čedalje  v večjem  številu  vključevali 
delo« in vsak sodelavec »je z veseljem  po

magal, s a j se je  zavedal, da g rad i svoje 
lastno g ledališče, ki je  bilo vsakem u toliko 
p ri srcu«. Spomni in zahvali se vsem , ki so 
s svojim  požrtvovalnim  delom ustvarja li so
boško gledališče.

V svojem  članku je  prof. Lojze Uršič 
imel nam en »inform ativno odgovoriti na 
vp rašan je , koliko je  soboško d ijaštvo  p r i
spevalo h gledališki dejavnosti v Soboti«. 
N a jp re j je  skopo orisal »kako je  raslo  in 
padalo soboško gledališče pred  drugo sve
tovno vojno«, iz tega okvira pa je  potem 
izluščil »soboški d ijašk i dram atski p rispe
vek v le tih  1920 do 1940«. To delo ni bilo 
lahko, k a jti d ijak i so največkra t sodelovali 
p ri drugih d ruštv ih , sam ostojno so pa na
stopali bolj redko. Zaradi pom anjkanja po
datkov pa je  tudi težko dokum entira ti, kdaj 
se je  »soboško d ijaštvo  moglo dostojno 
predstav iti na odru« in zato tudi slika d i
ja šk e  d ram atske dejavnosti ni popolna in 
zaključena, toda iz skopih virov bo težko 
dati kak natančnejši prikaz, zato bo pa 
gotovo analiza prof. Uršiča končno veljavna 
in sicer t ja  do le ta  1940. Za povojno d ija 
ško gledališko delo pa »bo po trebna še 
daljša  in izčrpnejša razpravica«, kot prav i 
sam, zato pa je  tudi tisti del članka, k je r  
govori o tem delu. p recej šibek, inform a
tivno nepopoln in prem alo kritičen . P red 
vojno d ijaško  gledališko snovanje je  pa 
prof. Uršič ocenil takole: »Tudi v soboškem 
dijaškem  gledališkem  snovanju se usodno 
zrcali predvojna s tran k a rsk a  razklanost, za
radi ka te re  je  d ijašk i delež večinoma sk rit 
v uspehih posameznih skupin in društev,« 
vendar je  d ijaštvo  le  »prispevalo svoj 
skrom ni delež k soboški gledališki kulturi.

a kot prosvetn i č in ite lj še ni mogel izpoln i
ti svo je naloge«.

R epertoar povojnega g le d a lišč a , po
m anjk ljivosti v delu , pogoje, v  k a te r ih  sc 
je  razv ijalo , in njegove p o trebe  je  no k r a t
ko orisal prof. B runo H artm an v članku 
»Pregled gledališkega p rizad ev an ja  v  So
boti po osvoboditvi«. O b p r im e rja n ju  s 
predvojnim  je, ugotovil, da je  »povojno ko
ličinsko obsežnejše, um etniško  v red n e jše  in 
bolj aktualno«, vendar bi pa lahko  za gle
dališče več sto rili tako z o rg an iz iran jem  te 
ča jev  za ig ra lce , kako r tudi z osvežitv ijo  
našega re p e rto a rja  in to z m odernim i deli, 
sk rbeti bi pa bilo potrebno tud i za p ra 
vilne in konstruk tivne  ocene g leda lišk ih  p r i
reditev . S k ra tk im i k ritičn im i opom bam i je  
ocenil razne p rired itv e  in razg rn il p red  na
mi široko področje problem ov in po treb  za 
uspešno g ledališko delo; zdi se mi pa, da 
bi bilo dobro in celo nujno , da bi k a j več 
pisali o problem ih , ki jih  je  prof. H artm an 
že načel, z lasti pa o rep e rto a rn i p o litik i in 
o pojm ih, »ki so se izoblikovali bodisi med 
igralci bodisi med gledalci« (B. H artm an).

Tako smo pregledali vsebino  in  ugoto
vitve, ki jih  je  p rinesla  p rva  štev ilk a . D ru
ga številku dopo ln ju je  pregled  k u ltu rn e  de
j a vnosti in zato ima prav  isti znača j: zgo
dovinsko osvetliti in zabelež iti te r  k ratko  
k a rak te riz ira ti naša g lasbena p rizadevan ja , 
našo pevsko kulturo .

D ruga štev ilka  je  vsebinsko nekoliko 
obsežnejša. Prof. B. H artm an je  p rispeval 
dva članka in sicer »D robci okrog naše 
operete« (Man ҆zelle N itouch, op. B. Š.) te r 
»Okvirni pregled slovenskega glasbenega 
udejstvovan ja v P rek m u rju  do d ruge sve
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RADGONSKI PROSVETNI DELAVCI
ra zp ra v lja jo  o  šo lsk i re fo rm i

Zadnjo soboto so se sestali v 
Gor. Radgoni učitelji iz gornjega 
konca ljutomerskega okraja. Na
vzoči so bili skoraj vsi učitelji, kar 
dokazuje, da se naši prosvetni de
lavci dobro zavedajo svojega vzgoj
nega poslanstva med ljudskimi 
množicami.

Za uvod v zborovanje je pred
sednik društva imel referat o rasti 
osebnosti med 7. in 14. letom, to je 
o otroku, ki je šoloobvezen. Še bolj 
važno je bilo nadaljevanje zboro
vanja, ko so učitelji izmenjavali 
misli o naši novi reformirani šoli. 
Prosvetni delavci želijo v šolo več 
praktičnosti, vendar ne toliko, da 
bi se izmaličila šola v neko zvrst 
strokovne šole. Šolska reforma ne 
sme osiromašiti naše šole na račun 
znanja, ki je v praktičnem življe
nju sicer koristno. Šola mora dati 
našemu državljanu tako znanje, ki 
mu kot socialističnemu človeku pri
pada. Za novo obvezno in enotno 
šolo je vsekakor pomembna tudi 
izbira predmetnika. Treba je dobro 
pretehtati, kateri učni predmeti še 
spadajo v splošno izobraževalni 
krog in kateri ne več. In teh se je 
treba potem lotiti, a ne več s pozi
cije njihovega zgodovinskega na
stanka, pač pa s pozicije sodobne
ga življenja. Šola mora zbujati v 
učencu več etike do dela in mora 
dati na vsaki stopnji neko zaklju

čeno znanje. Najvažnejša pa je 
vsekakor misel, ki jo je izrekel tov. 
Kovič, upravitelj iz Radinec, da naj 
bo nova splošna izobraževalna šola 
taka. ki bo omogočila brez gmotnih 
težav vsakemu državljanu možnost 
izobrazbe do najvišje stopnje.

Poseben poudarek učiteljskemu 
sestanku je dal tov. Roman Albreht, 
član republiškega sveta za prosveto 
in kulturo in tajnik Zveže Svobod 
za Slovenijo. V svoji razpravi je 
načel vrsto vzgojnih vprašanj, o 
katerih bodo morali prosvetni de
lavci še mnogo razmišljati na se
stankih in študijih na svojih šolah.

Sestanek učiteljev v Gor. Rad
goni je pokazal, da se naše učitelj
stvo živo zanima za šolsko reformo 
in da prispeva s svojimi razglab
ljanji o njej mnogo za rast in raz
voj naše socialistične šole. —rko

Proslava
madžarskega narodnega

praznika
Prejšnji teden so pripadniki ma

džarske narodne manjšine v Lenda
vi z akademijo svečano proslavili 
madžarski narodni praznik — ob
letnico marčne revolucije 1848. O 
revolucionarnem gibanju, ki je leta 
1848. zajelo Evropo, je govorila prof. 
Renata Mejak. Sledil je kulturni 
program, v katerem so sodelovali 
dijaki nižje gimnazije s pevskim 
zborom, deklamacijami in folklorno 
skupino. Potem so nastopili solo- 
pevci, tov. Šalamon pa je s harmo
niko zaigral nekaj madžarskih 
pesmi.

Pri nastopu se je zelo dobro iz
kazala mladinska folklorna skupi
na, ki ji bo treba posvetiti v bodoče 
več pozornosti. Proslavi je prisost
vovalo več kot 300 ljudi.              -ce

Kdaj
bo lendavska mlekarna dobila primerne prostore

Skoraj odveč je govoriti o tem, 
kolikokrat že se je morala seliti mle
karna v Lendavi vse dotlej. dokler 
se ni znašla v zdajšnjih prostorih, ki 
pa niso primerni za tak obrat ne 
poslovno niti ne ustrezajo higien
skim predpisom. V zadnjih desetih 
mesecih, odkar se pa zraven tišči še 
privatna pekarna, je to stanje še 
težje. Mnogi odjemalci upravičeno 
godrnjajo, saj skoraj ni moč ver
jeti, da tega vprašanja že ne bi mo
gli koristno rešiti. Človek se upra
vičeno vpraša, kako pa so vendar 
lahko vse slaščičarne v primernih 
lokalih — in kar tri so — za mle
karno pa ni takega prostora!?

Menim, da bi bilo treba enkrat 
resno spregovoriti, če vse te slašči
čarne služijo svojemu namenu. Mno
go besed je že padlo na račun tega, 
spremenilo pa se ni prav nič. Vsak 
dan skoraj lahko opazimo, da se v 
slaščičarnah zbirajo mladoletniki in 
karta jo . Mar nam to ne da misliti? 
Ob tem sme človek upravičeno raz
mišljati. kaj je bolj potrebno v Len
davi: tri slaščičarne ali sodobno ure
jena mlekarna, ki bi v primernih 
prostorih lahko razen mleka proda

jala tudi mlečne izdelke, ki jih naše 
gospodinje često pogrešajo.

Treba je vendar uvideti: na pod
ročju Lendave živi kakih 2800 delav
cev, večina jih ima družine in tem 
prav gotovo ni vseeno, v kakšnih 
prostorih posluje mlekarna.

Lendavčan

O r o d ja  d o v o l j ,  ljudi p a  p r e m a lo
Na letnem občnem zboru gasil

skega društva v Lendavi se je zbra
lo čez 100 prebivalcev mesta  
rednih in podpornih članov, ki' so 
v gimnazijski risalnici prisluhnili 
poročilom o delovanju svoje orga
nizacije in naposled povedali tudi 
svojo besedo.

Na zboru so lahko zvedeli, da 
imajo moderno opremo in sodoben 
gasilski dom, ki so ga postavili s 
pomočjo meščanov, ljudske oblasti 
in Državnega zavarovalnega zavo
da. Društvena imovina je vredna 
okrog 14 milijonov din. Kljub naj
modernejšim napravam, saj imajo

celo aparate za gašenje s peno, pa 
ne bi mogli na enkrat posredovati 
na več krajih, ker jim primanjkuje 
Ijudi. Pogrešajo predvsem mladino. 
In vendar so svojim  nalogam dora
sli. Zastopnik OGZ jim je obljubil 
še avtocisterno.

Lendavski občani bi morali ve
deti, da jim je močno gasilsko dru
štvo tudi zares potrebno. V stano
vanjih se namreč iz dneva v dan 
nabira vedno več gorljivega mate
riala, vedno več ljudi ima plinsko 
napeljavo in vedno več je možnosti 
za požar. Kdo jim bo pomagal, če 
ne prav gasilec? Ne smemo pa tudi 
pozabiti, da leži mesto sredi nafto
nosnih poljan.

Domači gasilci pa se tudi prito
žujejo, da jih še vedno omalovažu
jejo in podcenjujejo, prav zato pa 
bi jim predstavniki ljudske oblasti 
morali z večjim razumevanjem po
magati. Saj gre vendar za čuvarje 
naših domov pred rdečim peteli
nom! -li

Čas so dobro izkoristili
Lani je bila v Soboti ustanov

ljena gasilska podčastniška šola. 
V Sloveniji imamo le še eno tako 
šolo in sicer v Medvodah. Zato je 
bila potreba po ustanovitvi druge 
zelo velika, ustanovitev pa za se
verovzhodni del Slovenije precejš
njega pomena.

Takoj po ustanovitvi so začeli 
prirejati tritedenske tečaje in pred 
kratkim je že bil končan četrti tak

tečaj. Obiskovalo ga je 29 gasilcev 
in gasilk iz ljutomerskega, ptujske
ga, mariborskega in soboškega 
okraja. Nekateri izmed njih so šele 
pred kratkim vstopili v društvo. 
Toda kljub temu so na tečaju po
kazali dobre uspehe in voljo  do 
učenja; zato so pa tudi vsi izdelali, 
čeprav učenje ni bilo lahko, saj so 
imeli dnevno po sedem ur pouka, 
predmetov pa kar štirinajst. J. B.

Radgonski telovadci
v novih prostorih

Še do nedavnega so se morali 
radgonski telovadci gnesti v stari 
telovadnici, ki je pa bila taka, da 
je marsikateremu uničila vso voljo 
do dela. Zato je upravni odbor že 
dolgo želel zgraditi novo telovad
nico. Te lepe želje so se letos tudi 
delno uresničile.

Novo telovadnico so začeli gra
diti že predlansko leto, toda po
manjkanje kredita je delo zavrlo. 
Z malimi krediti, ki jim jih je 
uspelo dobiti, so uredili dvorano in  
pričeli v njej tudi telovaditi.

Radgonski Partizan, ki spada 
med najboljša telovadna društva v 
Sloveniji, ima vse možnosti za še 
uspešnejši razvoj, zlasti sedaj, ko 
je dobil telovadnico, v kateri bo 
lahko delalo tudi večje število te
lovadcev. V svoje vrste bi pa radi 
pritegnili kar največ mladine, zlasti 
tiste, ki je že končala šolo. Toda 
videti je, da te mladine zelo malo 
najdemo v vseh telovadnicah.       -rko

OPERETA MAM ҆ZELLE NIETOUCHE 
j e že bila 15-krat na odru. V minulem tednu 
so  jo  igrali v G. Radgoni, kjer je  pri na
bito polni dvorani prav dobro uspela. — 
27. marca jo bodo dvakrat igrali pri Gradu.

Iz graške zadruge
Predzadnjo nedeljo so na področji 

naše občine bile volitve za zadružni 
svet. Pri Gradu so ugotovili, da ima 
zadruga 3 in pol milijona dobička 
Z njim bodo popravili mlin na Ma
rofu in uredili zadružno dvorano, v 
kateri bodo napravili nov pod,” na
mestili stalne sedeže in opravili še 
druge posle. Pohvalno je tudi to, da 
so poslali v Ljubljano po špecialista 
ki jim bo popravil kinoaparaturo 
predvsem še. tonske naprave, ki si 
povsem odpovedale, včasih imamo 
hreščeč ton. drugič pa ga sploh po
grešamo. Film brez tona pa mnoge 
ne pomeni. Zato pričakujemo, da bi 
strokovnjak tudi prišel k nam in 
nas rešil nepotrebne nevšečnosti.

— M

Tečaj angleščine imajo
Pri Nafti v Lendavi so organizi

rali tečaj angleškega jezika, tečaj 
obiskujejo tehniki, inženirji, usluž
benci in kvalificirani delavci. Zna
nje angleščine je zelo potrebno teh
nikom in inženirjem, kajti vsa mo
derna literatura o nafti je v an
gleščini.

Slušatelje poučujeta ing. Cigit 
in ing. Zidar po najnovejši metodi, 
ki so jo že uporabili na številnih 
drugih podobnih tečajih. Podjetje 
Nafta je že tudi naročilo gramofon
ske plošče z angleškimi lekcijami 
in tako bo z živo angleško govorico 
monotoni pouk zelo poživljen.

N a od ru  v R a d en c ih
Prejšnjo nedeljo so se v Raden

cih predstavili igralci domačega 
DPD »Svoboda« z veseloigro Josipa 
Ogrinca »V Ljubljano jo dajmo«. 
Igra prikazuje v veselem žanru te
žave, ki se pojavljajo ob ženitvi, 
zlasti pa, če si oče želi bogatega 
ženina, hčerka pa lepega moža. No 
na koncu so pa vsi zadovoljni in 
srečni.

Igro je režiral Miha Veršič. Tem
po, ga je vnesel v dogajanje, je bil 
zelo primeren in učinkovit, zlasti še 
v zadnjih prizorih drugega in tret
jega dejanja. Tudi igralci so svojo 
nalogo dobro izvršili. Prvi par Gaš
per in Neža je dokaj pristno kre
iral strogega očeta in popustljivo, 
uvidevno mater. Tudi drugi par je 
poskrbel za veselje? dočim sta za
ljubljenca Mirko in Marica bila 
nekam plašna in negotova. Posre
čeno je bil zaigran tudi notar.

Dvorana v zdraviliški restavra
ciji je bila polna in gledalci so ži

vahno pritrjevali igralcem, ki bodo 
z igro v kratkem gostovali tudi na 
nekaterih sosednjih odrih.

iz Turnišča
V Obmurskem tedniku z dne 3. februarja t  i. smo pod naslovom 

»Srečanja z ljudmi v turniški občini« objavili prispevek Fr. Drvariča, v 
katerem govori o razmerah v turniški občini in pri tem kritično omenja 
delo občinskega tajnika in z njim tudi predsednika občine. Članek je po
vzročil precej negodovanja v Turnišču, saj je o njem razpravljal tudi ob
činski aktiv SZDL. a prizadeta tovariša. tajnik in predsednik občine, sta 
poslala uredništvu odgovor na omenjeni članek, o katerem zanikata piscu 
resničnost njegovih navedb. Objavljamo ta odgovor, sicer nekoliko skraj
šanega, vendar z željo, da bi koristil resnici.

Sm atram o, da k ritik a  dela občinskih 
funkcionarjev  ni bila dobronam erna in da 
za tegadelj tudi ni dosegla nam ena k o n s tru k 
tivne -kritike. Ko pisec tovariš D rva rič, 
p rik azu je  ta jn ik a  občine „kot d ik ta to rja  in 
ob lastneža, katerem u da se podre ja  tudi 
p redsednik  občine, ki je  s ic e r  član o k ra j
nega Zbora pro izvaja lcev , član Sveta za go
spodarstvo  p ri OLO in -dela še v raznih 
drugih  kom isijah in odborih ljudskega od
bora kot ak tiven  p redstavn ik  — obenem 
brez  prave povezave p rik azu je  težave m li
narja  Prem oša, ki jih  le-tu ima s svojim i 
so lastn ik i. Sm atram o, da tu  ni govora o ko
ristih  skupnosti, temveč da sc gre za oseb
na ho ten ja  Ivana Prem oša, ki hoče za svoj 
gospodarski neuspeh zvaliti krivdo na ob
č inski lju d sk i odbor ozir. na ta jn ik a  in 
p redsedn ika občine. Menimo, da bi tovariš 
D rvarič  moral globlje poseči v ta prim er 
in ne soditi enostransko, potem bi gotovo

dobil drugačno sliko, kakor pa jo  je  sicer.
K je so vzroki, k i s o  dali Ivanu Prem oši 

povod za iskan je  pomoči p reko  našega ča
sopisja?

Kot solastnik m lina v T urnišču je  z 
ostalim i sk lenil že pred trem i le ti pogodbo, 
s katero  je   za dobo 8 le t vzel v najem 
njihove deleže.  C ilj tega pa je  b il — im eti 
proste  roke  p ri m linu. K er pa n i  izmučen 
m linar, sposobnega m linarja  pa ni hotei 
na jti, je  ostal njegov mlin km alu prazen, 
k m e tje  iz Turnišča in  okolice pa so ra je  
vozili m let v sosednje m line. Ne glede na 
to, da Prem oša v svojem  m linu ni imel 
p rim ern ih  dohodkov, je  m oral k r it i svoje 
obveznosti iz pogodbe in zato so se k a j 
km alu začela odpira ti v ra ta  na sodišču v 
Lendavi, od koder pa je  tovariš Prem oša, 
odhajal v sak ik ra t poražen. 

V takih  okoliščinah je  so lastn ik  Raščan 
Jožef iz T urnišča prodal svoj delež Čeke 
F rancu, m linarju , ki se je  nato kot so

lastn ik  m lina hotel vseliti v prazno stano
van je zraven m lina, in  vložil za to prošn jo  
na O b LO. K er pa po ta k ra t veljavnih  p red 
pisih  tem u ni bilo moč ugoditi, je  Ob LO 
povabil oba prizadeta , Premošo in Čeka, 
n a j se sporazum eta, sa j je  s led n ji imel 
svoje pohištvo in družino pred  občinsko 
p isarno  in to v najhu jšem  m razu. K ljub 
tem u, da je  vedel za kuj gre, sc P rem oša, 
vabilu  ni odzval. O bčinski ljudsk i odbor je  
Č eke F ranca  napotil na sodišče, vendar, pa 
ta nasvetov  ni upošteval, tem več se je  s 
pomočjo dveh občanov nasilno  vselil v s ta 
novanje. Prem oša je  na to močno reag iral 
in dolžil ta jn ik a  občine, češ da je  Čeke 
T ranca  podpira l p ri tem. Vložil je  tožbo 
zoper Ob L O , čeprav  se je  že pobotal s 
Čekom , mu izročil k lju če  in p ris ta l, da bo 
sled n ji p ri n jem  m lin a r.

Na osnovi zakonskih predpisov o lju d 
sk ih  odborih  je  o zadevi odločal OLO, ki 
je  osvojil m nen je, da je  občinski ljudsk i 
odbor ozir. ta jn ik  zakonito  postopal in  da 
P rem oša nim a vzrokov za tožbo. Ta pa je  
seveda v javnosti razlagal zadevo tako, da 
ima ta jn ik  občine močno oporo p ri m ero
dajn ih  ljudeh  na OLO in da j e zato tako.

N aslednje v p rašan je , s katerim  se P re 
moša noče n ikakor sp rija zn iti, pa je  izpol
n jev an je  m linskih koncesij, ki bi jih  kot 
zakupnik  m oral izpo ln jevati, in k je r  ni 
ukrepal pro ti njem u ta jn ik , temveč ljudsk i 
odbor v celoti. N jegov m lin s to ji na m lin
skem  kana lu , kako r še n eka te ri m lini, ta 
kanal pa m orajo  vzdrževati la stn ik i mlinov. 
Vsi ostali svoje p redele  vzdržu jejo , edino 
Prem ošev je  na več m estih  p re trg an . Za
radi take  neurejenosti je  voda iz kana la  
lansko leto  tik  p red  košn jo  poplavila 400 ha 
okrog ležečih travn ikov  in n ared ila  škodo, 
ki gTe v m ilijone.

Taka je  to re j resnica o : Kučkovem m li
nu«. Ce bi jo  pisec navedenega članka po
znal, ne bi mogel zapisati, da je  to d ik ta 
tu ra , če ta jn ik  občine v sm islu obstoječih 
predpisov tolm ači zadevo onem u, k i išče 
svojo pravico. A li si ta jn ik  občine res p r i
lašča oblastne p rav ice, če izv a ja  sk lepe 
ljudskega odbora in druge zakonske p red 
pise, ko gre za k o ris ti občine in  s tem 
skupnosti? Kdor pozna dolžnosti - ljudsk ih  
odborov in  n jihov ih  organov, bo p o trd il, 
da je  tako rav n an je  pravilno.

Poleg tega je  v  tu rn išk i občini še kup 
problem ov, k a te re  sta  m orala  reševati 
predvsem  p redsedn ik  in ta jn ik  občine in 
sm atram o, da so piscu znani — pa jih  ni 
objav il. K ar pa zadeva neko zahtevo č la
nov SZDL v Turnišču, da naj so nap rav i  
konec osebni oblasti ta jn ik a , je  resnica ta 
ka: tega na sestanku  v Turnišču ni nikoli 
nihče postav lja l, a na om enjenem  sestanku 
ta jn ik  občine sploh ni b i l ,   k lju b  tem u pa 
so ga člani SZDL soglasno izvolili za de
legata  na občinsko konferenco SZDL, k je r  
je  bil k asn e je  izvoljen  za sek re ta r ja  Obe. 
odbora SZDL. Res pa je ,  da neresnične go
vorice o tem  š irijo  lju d je , k i niso člani 
SZDL in nočejo o n je j  s liša ti, in k je r  jih  
je  v e rje tn o  dobil tud i pisec.

G lede težav uč ite ljs tva  pa, k ak o r to  
opisu je  tovariš D rvarič , menim o, da b i po
lem ika  v zvezi s tem  škodovala vsem pro
svetnim  delavcem , k e r  sm atram o, da u čite lji 
drugod m alo d rugače g ledajo  na vse stv ari, 
k ak o r pa p ri nas v Turnišču.

Nemec Štefan, p redsednik  

H orvat Štefan,
ta jn ik  O bč. l j .  odbora Turnišče

Letni občni zbor
Gostinske zbornice

Tudi v P rekm urju  so možnosti za r a z
voj gostinstva. Lepi borovi gozdovi, p ro 
stran e  ravn ine  z bogatim i poljanam i vzbu
ja jo  m arsikaterem u tu ristu  občutke zado
vo ljstva in užitka. N aravne lepote p o k ra 
jin e  je  treba  tudi upoštevati, ko govorimo 
o našem gostinstvu , v katerem  te r ja jo  se
dan je  po trebe in pogoji znaten  p reob ra t in 
boljši sistem  poslovanja, predvsem  v sm eri 
u v e ljav ljan ja  turizm a.

O tem  in  še m arsičem  drugem  so se 
pogovarjali tudi na včera jšn jem  letnem  
občnem zboru G ostinske zbornice za ok ra j 
M. Sobota. N atančneje bomo o tem  poro
čali v p rihodn ji š tev ilk i našega tedn ika.

F.

tovne vojne«, N adai E rnest je  zap isa l Spo
m ine na p re jšn je  soboške o rk estre , prof. 
V ladim ir Močan je  p rikaza l de lovan je  pev
sk ih  zborov v P rek m u rju  v dese tle tju  po 
osvoboditvi, prof. D an ije l G rum  pa in s tru 
m entalne ansam ble in n jihovo de javnost po 
osvoboditvi, prof. F ran c H anjšek  je  pa o ri
sal razvoj in delo pevskega zbora KUD 
»Štefan Kovač«.

V prvem  članku p ro f. H artm an uvodo
ma razm išlja  o resničnem , veselem  in le 
pem v um etnosti. Na osnovi teh  bežnih 
razm išljan j oceni in določi mesto opere te  
v um etnosti, p rikaže  n jen  nastanek in  raz 
voj v Evropi, iz tega splošnega orisa  se pa 
povrne k opere ti »Mau҆ zelle Nitouch«.

V drugem  članku prof. H artm an raz
isku je  nastanek in razvoj um etne glasbe v 
P rekm urju  in k d a j so jo  »začeli zavestno 
gojiti, izvaja ti, sp re jem ati in se h k ra ti za
vedati, da je  ta  g lasbena k u ltu ra  del sploš
ne slovenske kultu re« . Na osnovi zgodovin
skega p reg leda, ana liz  dela  razn ih  pevskih 
in instrum en ta ln ih  zborov, rep e r to a r ja  ne
ka te rih  nastopov in d ružben ih  razm er, v 
ka terih  so se g lasbena p rizadevan ja  izživ
l ja la , nam prof. H artm an p rikaže  splošno 
podobo naše g lasbene k u ltu re  do d ruge sve
tovne vojne. Do 70-tih le t p re tek lega  s to le t
ja  opažamo, da je  »uspevala samo cerkvena 
vokalna g lasba, ki je  bodisi z rasla  iz lju d 
stva, pa so jo  raba  v ce rkvah  in  natisi 
v pesm aricah nekako  uzakonili . . . bodisi 
se je  naslonila na tu je ro d n e  vzorce«, k a r  
je  n a jb o lj značilno za evangeličansko slo
vensko pesem . V slovensko glasbeno k u ltu 
ro pa se je  vk ljuč ila  s pom očjo »stikov 
raznih narodno zavednih duhovnikov in 
učiteljev«, ki so se bili seznanili s sloven
sko sodobno cerkveno glasbo »in jo  p reko  
raznih  publikacij, od k a te rih  so n a jvažnejše  
pesm arice M ohorjeve družbe, u vaja li tudi 
v  svoje cerkve.« Toda ob začetku  našega 
s to le tja  se je  povečala m adžarizacija  in  to 
je  vse do konca p rve  svetovne vo jne zavrlo

še večji razm ah slovenske pesmi. »Po zdru 
žitvi z ostalo S lovenijo  le ta  1918 sta 
razvili V P rek m u rju  svojo prosvetno delo 
obe ta k ra t najm očnejši političn i s trank i. 
Več uspeha . . .  v pevski in glasbeni de jav 
nosti je  imel k le rik a ln i tabor« in sicer s 
pevskim i zbori. » Instrum entalno glasbo sa 
izvajali redk i tam burašk i zbori in godba 
na pihala.« Toda čeprav  je  vse to glasbeno 
p rizadevan je  bilo  še na p recej- n izki stop
n ji . . .  je  razdob je  med obem a vojnam a  
zlasti v tridese tih  le tih , omogočilo, da se 
je  P rekm urje  o treslo  zam udništva in se v 
pogledu g lasbene k u ltu re  sk o ra j izenačilo 
z ostalim i slovenskim i pokrajinam i.«

O ba članka prof. H artm ana sta  za vsa
kega b ralca nedvom no zanim iva in pom em b
na: p rv i, k e r  je  drobec iz splošne k u ltu rn e  
a li bolje  g ledališke zgodovine, ki nam je  
več ali m an j slabo poznana, drugi se pa tiče 
naše ku ltu rn e  p re tek lo sti in n jene  vredno
sti, k i jo  pa moramo poznati že zato, ke r 
je  naša in k e r  vsa naša sedan ja  ku ltu ra  
sloni na tem eljih  p re jšn je  in izh a ja  iz n je . 
O cena, k i jo  ‘prof. H artm an ob koncu svo
je g a  članka zapiše, je  dovolj široka in 
s tvarna , zato se ob n je j  ne bi mudil. 
Moti me pa p resplošna in netočna trd itev , 
da  je  »som bathelski škof Janoš Szily spo
znal. da Slovenci v njegovi šk o fiji nim ajo 
n iti na josnovnejših  verskih  pripom očkov in 
naročil kančovskem u župniku Miklošu Kuz
miču, n a j jih  oskrbi«. -Ni dovolj ja sno , če 
se ta  trd itev  nanaša na »Knigo molitveno« 
a li pa je  splošna ocena Kuzmičeve d e jav 
nosti. Za prvo misel ni dovolj dokazov, 
druga pa je  zgodovinsko netočna, k a j ti Kuz
mič ni delal le. na pobudo som bathelskega 
škofa, od k a terega  je  dobival pobudo in 
podporo, toda šele ta k ra t, ko ga je  sam 
seznanil s svojim  delom in s  potrebam i 
Slovencev.

»Brez vsakega p re tirav an ja  lahko trd im , 
da je  vokalna glasba v teh  desetih  letih

po osvoboditvi zaživela tako k o t  n ik d a r po
p re j in to celo v tak ih  k ra jih , k je r  navi
dezno sploh ni bilo pogojev za to,« pravi 
prof. Močan v svojem  članku. Po te j ugo
tovitvi začne pred  nami razg rin ja ti sliko 
delovan ja pevskih  zborov po osvoboditvi. 
N jihov še u spešnejši razvoj je  ovira lo  po
m an jkan je  pevovodskega kad ra . Tega pro 
blema pa ne moremo rešiti z nekim i d e k re 
ti. Zato prof. Močan m eni, da bi »vsak 
učiteljiščn ik  m oral dobiti v času svojega 
štu d ija  v sa j tisto  najosnovnejšo  pevovodsko 
znan je, ki ga kot pevovodja potrebuje.«  
K valiteta, ki v zadnjem  času ni napredova
la , bi se gotovo izboljšala s tekm ovanji 
zborovskih nastopov in zato »bi tudi te k 
m ovanje kazalo  zopet uvesti.« M islim , da 
bi o teh  dveh p redlogih  bilo potrebno več 
razm išlja ti. N ista se pojavila  prvič , zlasti 
prv i ne, in bi ju  v okv iru  možnosti lahko 
tudi rešili, k a r  ve lja  posebno za drugega. 
Tudi k v alite ta  koncertn ih  program ov je  
n izka. »Po osvoboditvi so vsi zbori v g lav
nem posegli po partizansk i in narodni 
pesm i . . . danes se seveda lo tevajo  tudi 
um etne pesm i, vendar v glavnem  le tak ih , 
k i ne nud ijo  izvajalcu  posebnih težkoč.« 
K valiteta koncertn ih  program ov bi sc izbo lj
šala , če b i pevovodje poznali tud i sodobno 
zborovsko lite ra tu ro  in če bi zbori imeli 
sredstva  za nabavo notnega m ateriala .

Prof. D an ijel G rum  v svojem  članku 
ra zp ra v lja  o dejavnosti instrum enta ln ih  an 
sam blov, ki »v P rekm urju  zaostaja  za de
jav n o stjo  na področju vokalne glasbe, tako 
po kakovosti izvedenih del kako r tud i po 
količini p riredb  te r  po svoji rep erto arn i 
politiki.« To zao sta jan je  povzroča večletno 
šo lan je, k a jti za instrum enta lista  ni dovolj, 
če ima veselje  do ig ran ja  in posluh, am pak 
se m ora p red  vstopom v koncert tud i dobro 
seznaniti z instrum entom  samim: poleg tega 
pa je  že tud i značaj instrum enta lne  glasbe 
tak , da nas ne priv lači, »posebno če je  ta

po svoj zam isli te ž ja , sub tilna, če ni hrupna 
v d inam iki n iti ogn jev ita  po svojem  ritm u. 
Ne dojam em o je , ne vrednotim o j e .  .  .« Pa 
tudi sam i pogoji, z lasti pa te žn ja  po m no
žičnosti in ne po kvalite ti p riredb , so bili 
tak i, da »se instrum enta lna  glasba v P rek 
m urju.  .  .  ni mogla tako  razbohotiti kakor 
vokalna.« No splošno pa lahko rečem o, da 
je  instrum enta lna glasbo po v o jn i v P rek 
m urju  dosegla zadovoljiv  vzpon.

D rugo štev ilko  zak lju ču je  prof. H anjšek  
s člankom  o pevskem  zboru KUD »Štefan 
Kovač«. Izčrpnem u pregledu dela sledi 
ugotovitev, da je  zbor »v zadnjem  le tu  kva
lite tno  m orda malo zaostal . . . D ani so pa 
vsi pogoji, dn se zbor zopet dvigne na 
višino, ki jo  je  imel.«

M enim, da dognanja, ki so jih  v listu  
zapisali naši ku ltu rn i delavci, niso važna le 
za Soboto in zato se mi je  zdelo potrebno, 
da se z n jim i seznani vsa naša ku ltu rna  
javnost.

D obro b i pa bilo, da bi n ek a te re  članke 
tudi ponatisn ili, predvsem  pa članek p ro 
fesorja  Zadravca.

N eke ocene g ledališkega lista  še ne mo
rem o d a ja ti in to zavoljo  tega, k e r  še svo
jega  dela  ni zak ljučil in je  v procesu  raz
voja . Za sedaj še list ni postal vez med 
igralci in gledalci, am pak je  skušal zgodo
vinsko raz iskati našo ku ltu rno  dejavnost, 
nas povezati z n jo , jo  o svetliti v  luči raz 
voja te r  jo  ovredno titi. N aslednje štev ilke 
pa bodo m orale pog lab lja ti našo g ledališko 
dejavnost in  to  z razpravam i o odrski te h 
n ik i in rep e rto a rja , k a r  sem že p re j omenil. 
Tako bi vzgajali m lade igra lce, rep erto arju  
bi pa dali sm iselno, povezano in zaokroženo 
obliko.

N aslednje štev ilke  pa bodo tudi pokaza
le, v koliko bo g ledališk i list vez med 
igralcem  in gledalcem  in živ sprem ljevalec 
našega odra.
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kronsko ozemlje Hongkong. Tako je, 
kot vse kaže predložil Stalin. Na 
drugi strani so se zavezniki, med 
katerimi je bila Velika Britanija ma
lo odrinjena, menili o usodi koumin
tanške Kitajske, ne da bi je vprašali 
za svet.

Zato nas ne sme presenetiti oster 
ton. s katerim se zahodni tisk znova 
vrača »na stare rane«. Tako n. pr. 
britanski časnik »New Cronicle« v 
naslovu piše: »Roosevelt je rekel: 
Dajte Hongkong Kitajski!  Franco
ski tisk poudarja, da so trije za
vezniki odrinili Francijo iz kroga 
velesil in brez nje sprejeli tako po
membne sklepe. Ameriški tisk pa je 
zgrabil zadevo povsem o duhu pro
tisovjetske in protikitajske propa
gande. Tako n. pr. »New York Daily 
News« piše. da Američani ne dolgu
jejo nikake zahvale Rooseveltu. 
Angleži pa zelo malo. »Ruski in ki
tajski komunistični bauditi, lopovi 
in ubijalci so tisti,  ki mu morajo 
biti zelo hvaležni«, pravi med dru
gim.

Čemu je ameriška diplomacija 
uporabila tak manever prav v času, 
ko se v Evropi in po ostalem svetu 
porajajo nove vojaške tvorbe, ko ne
kateri politiki na Vzhodu in Zahodu 
hvalijo moč atomskega orožja ter 
opozarjajo na njegovo veliko rušilno 
moč? Opazovalci v Washingtonu 
menijo, da je hotela republikanska 
stranka »razgaliti« demokratskega 
predsednika Roosevelta in z njim 
demokratsko stranko pred ameriški
mi volivci. (Bližajo se volitve za no
vega predsednika!) Toda ali ta ma
never lahko odtehta neprijetne spo
mine v Londonu. Parizu in Moskvi 
in reakcijo nanje? Ali ni ameriški 
korak naperjen proti prizadevanjem 
Vel. Britanije in Francije, da bi se 
sporazumeli s SZ o vseh perečih 
evropskih vprašanjih, proti franco
sko-nemškemu sporazumu o Posarju, 
ko znova odkriva podrobnosti o 
»gentlemanski« razdelitvi nemškega

ozemlja, proti pomiritvi na daljnem 
Vzhodu in tako dalje?

i Washingtonu uradno molče.
Ostali dogodki zadnjih sedem dni 

so minili brez večjih presenečenj. 
Italijanski senat je brez večjih težav 
potrdil pariške sporazume. Tako se 
je Italija pridružila skupini onih 
držav, ki so zaključile razmeroma 
precej zamotano proceduro o ponov
ni nemški oborožitvi in sodelovanju 
v Zahodnoevropski zvezi ter Atlant
skem paktu. Tudi drugi dom nem
škega parlamenta —  Zvezni snet — 
ni ravnal drugače. Dežele Vzhodne 
Evrope so se te dni zbrale o Moskvi, 
da bi še enkrat vplivale na podobno 
odločitev v francoskem Svetu re
publike. Ob zaključku posvetovanja 
so sporočile, da bodo ustanovile 
skupno poveljstvo v duhu prve mo
skovske konference, brž ko bodo 
pričeli veljati pariški sporazumi. To
da francoski senatorji so se v glav
nem že odločili za pariške sklepe in 
se groženj ne bodo uplašili. Pri tem 
jih ne moti. da bo SZ razveljavila 
francosko-sovjetsko  pogodbo o pri
jateljstvu in zveži.

Najnovejši dogodki v Trstu pri
čajo, da se gonja tamkajšnjih oblasti 
proti Slovencem ni vnesla. Pred dne
vi je policija zaprla devet Slovencev 
iz Škednja pod obtožbo, da so leta 
1945 sodelovali pri umoru nekega 
fašističnega izzivalca. Potegnila je 
torej iz zarumenelih arhivov zadevo, 
ki sodi v obdobje borbe tržaških 
množic proti fašizmu. Jugoslovanska 
vlada je protestirala in zahtevala, 
naj ustavijo postopek proti aretiran
cem, ker je v nasprotju z londonsko 
spomenico o rešitvi tržaškega vpra
šanja in z italijanskim zakonom o 
amnestiji.

Za zaključek pa še novice iz Lon
dona! Laburistična parlamentarna 
skupina je izključila iz svojih vrst 
voditelja levega krila stranke Beva
na, ker se ni hotel pokoriti stran
kini disciplini. O tem, ali ga bodo 
izključili iz stranke, pa bo odločal 
letošnji kongres.

Rakičanci. k o g a  p rev zem a  du h »velik ih «?
Tovariš urednik!
V predzadnji številki Obmurske

ga tednika je bil objavljen članek 
»Rakičanci, ali res nimamo drugih 
skrbi? Pisec govori v njem o razme
rah o našem kraju in navaja netoč
nosti. Ugotavljamo pa, da stoji v 
njegovem ozadju bivši župan Ferdo 
Celec. Zategadelj pišem to pismo, z 
željo, da bi javnost zvedela resnico.

Pisec sp rašu je , če nim amo v R akičanu 
drugih  sk rb i, k ako r u k v a rja ti sc z neko 
po tjo . Imamo jih , imamo! Le če bi bivši 
gospod župan prišel k d a j na zbor volivcev 
ali sestanek SZDL — pa bi slišal in zvedel 
o mnogih s tvareh . Toda ra jš i se zadržu je  
v sosedn jih  gostiln išk ih  p rosto rih , p ris lu 
šk u je  govoricam posam eznikov, nato pa 
sk lepa in seveda ostro  reag ira  na zadeve, 
ki ga osebno prizadevajo .

Kako pa je  v resnici zadeva s cesto?
P reko  sadovnjakov in vrtov 17 gospo

d a rje v  je  speljana  peš pot, ki jo  uporab
lja jo  n eka te ri vaščani iz dolnjega konca va
si, predvsem  pa Celec, ki ima tod najb liže 
do svoje. hiše. Vzporedno s to potjo  pa je  
spe ljana  glavna k ra jev n a  cesta, v razda lji 
k ak ih  40 m etrov. G radn ja  novih hiš ob  
glavni cesti je  p redvidena bolj sm otrno, 
nekoliko  vstran  od ceste, tako da sežejo 
dvorišča in gosp. poslopja na to peš pot. 
Zato so volivci na zboru p red lagali, da bi 
p rav  ob Celecovi hiši, po zem ljišču L. H or
vata , n ap rav ili k ak ih  20 m dolg prehod n a  
glavno cesto in s tem ne bi več bila po
trebna 400 m dolga peš pot skozi sadov
n ja k e  in v rtove sedem najstih  posestnikov, 
k e r  zbor volivcev, k je r  so o tem predlogu 
razp ra v lja li, ni bil sklepčen, je  vaški odbor 
SZDL. videč dn je  tak  predlog sm otrn in 
u tem eljen , tudi soglašal z njim  in ga za
g ovarja l. Tako so potem neka teri člani šli 
od hiše do hiše in povprašali za m nenje 
volivcev: ali so a li niso za to , da se peš 
pot zapre . R ezultat te anke te  je  povedal 
m nenje Ijud i: ogrom na večina se jih  je  
iz rekla, naj se pešpot zapre . To pa n ikakor 
ni šlo  v račun C elecu; do svoje h iše bi 
zdaj moral po b la tn i a li prašn i cesti in ne 
več pod senco sadnega d rev ja . Zagnal je  
k rik  in vik. da ima do poti ta k e  in toke 
p ravice, dn ne bo tega nihče izvedel in 
podobno.

Nadvse zanim ivo pa je  p ri tem tole: 
P rav  C elec se je  nekoč močno potegoval 
za tako  reš itev , ko je imel še trgovino, 
hoteč s tem biti b liže glavni cesti. Zdaj 
vneto zagovarja  nedo tak ljivost te  poti, a

v času, ko je županoval v soboški okolici, 
je  energično speljal pot, ki je  prej vodila 
po njegovem dvorišču — v velikem loku 
okoli dvorišča. Vse kaže, da še vedno sanja 
o časih, ko je  z žandarji prestavljal ograje 
na cesti, kakor mu je  pač bil kdo prijate lj. 
Menimo pa, da bi zdaj že lahko uvidel, da 
pri nas dajemo koristim skupnosti prednost 
pred težnjami posameznikov. Zato bo vsak 
predstavnik ljudske oblasti zagovarjal 
ukrep, ki ščiti koristi večine volivcev in ne 
koristi bivšega župana. Pri takih sklepih 
volivcev ne bodo omajala niti vabila na 
koline ali kaj podobnega. Toliko bi pa že 
lahko vedel.

Naravnost smešen pa je  zaključek v 
navedenem članku. Kdo so le tisti, ki jih 
spet prevzema »duh velikih«? Gotovo je. 
da drži to za njega, saj je  vedno znal 
pravočasno po vetru obrniti jadra, če mu 
je  to le koristilo.

Kaj če bi le malo spomnili bivšega žu
pana na nedavno preteklost, ko smo bili 
priče njegovemu prilagajanju enim in dru
gim? Ali pa na zamrznjene vloge Kmečke 
hranilnice in njih izplačevanje — za 300 l 

vina! In še kaj podobnega iz časa njegove
ga županovanju ali ravnateljevanja, toda 
to so stvari preteklosti, katere se ljudje 
le neradi spominjajo.

Za nasvet pa: pri ljudski oblasti se ne 
da tako vetrili, zato je  bilo nekaj časa 
vse tiho. Tudi v bodoče ne bo odveč: držati 
se tega molka. Boljše bo uživati pokojnino 
— volivec, SZDL in upravljanje vasi pa s 
starimi nazori pustiti v miru. Bodite pre
pričani, da je  zrasel nov rod, ki bo znal 
reševati probleme nuše vasi tako kot je  
času primerno. Za to po niso primerni 
vzgledi bivšega župana.

G. F. Rakičan

E lek tr ifik ac ija
poledavske doline

Že luni so se v cankovski občini 
začeli pripravljali za elektrifikaci
jo. Na zborih volivcev so vedno ži
vahno razpravljali o elektriki, ki hi 
jo radi čimprej dobili v svoje h ra 
me. Obljubili so material in vso po
moč pri delu. Elektrifikacijski od
bori so se že povezali s kolektivom 
soboškega; DES in tako bo v kra t
kem vse pripravljeno za uspešno 
delo. V Cankovi bodo svetili ver
jetno že letos, ker imajo že vse pri
pravljeno. le žico bodo še morali 
potegniti. V ostalih krajih pa bodo 
najbrž morali pocukati na drugo 
leto.

Tedenski koledar
N edelja , 27. m arcu -  L idija 
P onedeljek , 28. m arca — Janez  
T orok, 29. m arcu — Ciril 
S reda, 30. m arcu — Zma go 
Č etrtek , 31. m arcu — Ba lb ina 
P etek , 1. a p rila  — Hugo 
Sobota, 2. a prilu  — F ran c

G ib an je  soncu: dne  I. a p r i la  vzide ob 
3.44 in za ide ob 18.29. — Dolžina dneva;  
12 u r in 43 m inut.

Lunine sp rem em be: dne  30. marca ob 
21. u ri in  10 m inut p rv i k r a je c .

SPOMINSKI DNEVI

27. 1713 — km ečki pun t na Tolminskem 
s pohodom pro ti G orici; 1941 — Ljudstvo 
zrušilo  vlado C vetkovič - Maček.

29. 1923 — V Ju lijsk i B enečiji so z de
kretom  p o ita lijančili slovenska in hrvatska 
im ena.

30. 1945 — Umik m adžarske  civilne in 
vo jaške  oblasti iz Sobote. O bram bo mesta 
vodi sto tn ik  Ištvan  Novak.

31. 1945 — V Č rn sk ih  m ejah  Madžari 
u s tre lijo  Štefanu T ra jb a rič , Pe rinko Osterc, 
G ostija  G ašperič , S tanka G onza, neznanega 
partizana  Zvonka, doma iz Save pri Zagor
ju , Jožefu M ajer, E rnestu  B alkanyi in Jo
žefa D rvarič . Nek a terim  j e  uspelo, da so 
se rešili.

A pril:
1. 1943 — F ra n c Rozm an-S tanc p riše l na 

koroško  reo rg an iz ira t koroške  partizanske 
če te; 1944 — Začetek bojev  IX. korpusa pri 
Id rij i, ki so tra ja li do 15. a p r i la ; 1947 — 
Začetek del na m ladinski progi Šamac—Sa-

2. 1868 — Začel iz h a ja ti v Mariboru
Slovenski narod«, ki ga je  u re ja l Anton  

Tom šič, učenec p isa te lja  F runa Levstika. 
6. oktobru  1872 j e  L evstik  p rese lil »Sloven
ski n a ro d « v L jub ljano . 

3. 1942 — V M ariboru u s tre ljen ih  30 
Slovencev kot tulcev; 1944 — N acifašisti so 
na strelišču  na O pčinah pri T rstu  u s tre lili 
80 talcev.

3. 1945 — O svobojena S obota: 3.—14.  
1945 — Nemci s K apele o b s tre l ju je jo  Sobo
to. neka j civilnih žrtev .

SEJMI
R a z k riž je  v ponede ljek , 28. m arca sploš

ni sejem : Črenšovci v poned e ljek , 29. mar
ca živinski sejem ; D obrovnik  v ponedeljek , 
28. m arca sv in jsk i se jem : G or. Petrovci v; 
ponede ljek , 28. m arca živinski se jem ; Grad 
v poned e ljek  28. m arcu živ inski in k r a mar
ski s e je m : Lendava v to rek , 29. m arca ži
vinski se jem ; M ačkovci v petek , 1. aprila 
živinski sejem ; T urnišče v če tr tek . 31. m ar
cu sv in jsk i sejem .

KINO
BELTINC I — 26. in 27. m arca ita lijan sk i 

film »G renk i riž«. 
RADGONA — 26. in 27. m arcu am erišk i 

barvni film »A m erikance v Parizu«
30. m arca a v s tri jsk i film »Sanjave usl

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — 26. in 2 3  
m arca am erišk i barvn i film »K apitan 
Horatio« — 30. m arca ang lešk i fil m
»Sestri«.

RADENCI  — 26. in 27. m arca am erišk i film 
»Uročen« — 31. m arca am erišk i film 
»Cvrano de Bergeruc«.

GRAD — 27. marcu angleški film Mož v

ČEPINCI — 27. m arca ang lešk i film  P e k e l; 
je  razp ro d an «.

LENDAVA — od 25. do 27. m arcu jugoslo
vanski film »Stojan M utikaša« — 29. in 
30. m arca ita lijan sk i film  »Ljubezen in. 
strup«.

PARK M. SOBOTA — od 25. do 27. marca 
am erišk i b a rvn i film Rdečo nebo n ad  
M ontano«. — od 29. do 31. m arca am e
rišk i film »Jutri bo boljše«.

VEKLIKA POLANA — 27. m arca am eriški 
vojaški film »Odločitev p red  zoro«. 

Okrajna gasilska zveza 
obvešča

PRIZNANJE PODČASTNIŠKEGA ČINA

U pravni odbor OGZ je  na svoji se ji 
18. m arca 1955 priznal čin podčastnika na
slednjim  absolventom  podčastniških šol Mu r 
ska Sobota in M edvode:

V alentin Toth, Na fta ; Zoltan K ran jec, 
Ivanovci; A leksander K ranjec. Fokovci; Ev
gen K ranjec , Ivanjševci; Zoltan Vereš, P ro 
sen jakovci; Š tefa n Korpič. Č epinci; Štefan 
Lepoša, V. D olenci; Janez  F lisa r, K riževci; 
Koloman Vukan, Puževci; Koloman Kučan. 
S tan jevci; A leksa nder R ituper, D ankovci; 
F ranč  F ujs, Prosečka vas; G eza Kuhar. Te
šanovci; S tefan Vučkič, M oravci; M aliju 
Smodiš, B eltinci; Janez Nemec, Pertoča; Š te
rnu F legar, L em erje ; Janez  H orvat, Bogoji
na: Vlado V ratar, R atkovci; F ranc Gomboc, 
M. Č rnci; Evgen Zakoč, D om anjševci; Š te
fan T urner, Č renšovci; M arija Novak, Ho
doš; S tefan F icko, Šulinci; Bela Baša. R a
dovci; Janez  Celec, G orica ; Janez  Sever, 
D olina: K arel Sever, Pečarovci: F ranc  K i
kec, Sv. J u r i j ;  T ibor H erceg, Šalovci; Geza 
Avguštin, G radišče: K arel S k leda r, S erd ica; 
Vlado R ituper, V. Gom ila.

*

U pravni odbor O k ra jn e  gasilske zveze 
sk licu je  za to rek , dne 29. m arca 1955 ob 
8. uri

REDNI LETNI OBČNI ZBOR 
ki bo v prosto rih  k ina  »Park v M. Soboti.

V abila smo vsem delegatom  PGD že raz
poslali. Iz p isarne OGZ

MALI OGLASI
LONČARSKEGA POMOČNIKA sprejm em  

tako j a li po dogovoru. — A nton Kosi, 
lončar, H rašenski vrh 35, p. Radenci.

M LATILNICO za luščenje dete lj nega sem e
nu prodam . — Jožef Bohinec, Cven — 
L jutom er.

POSESTVO S HIŠO. 1.31 ha zem lje, pro 
dam . — Info rm acije  d a je   L ebar, K ri
ževci pri L jutom eru.

VINOGRAD S HIŠO, pol ure hoda od Ra
denec, prodam . — V prašati: Angela Kle
menčič, vinogradniško posestvo Kapela!

VINOGRAD z vsem inven tarjem  prodam  na 
M urščaku p ri Radencih.

GOSPODINJSKO POMOČNICO, ki zna ku 
h a Ti, iščem. N astop službe tako j. Zaže
ljena  s sta lna  moč. — Jav ite  se na na
slov: Ing. R upnik, L jub ljana , G regor
čičeva 7.

PRIDNEGA FANTA ALI DEKLE sprejm em  
tako j na m anjše posestvo. D obra plaču! 
F ranc  Baum an, Tešanovci 53.

VAJENCA za  dim nikarsko  ob rt iščem. Pogo
ji : vsaj dva razreda  g im nazije ali z 
odličnim uspehom  končana osnovna šola. 
Nastop službe tako j. — O toka r F rjav ec , 
d im nikarski m ojster, Beltinci. 

VINOGRAD v osrčju  P rlek ije  prodani na 
lepi sončni legi. — V p rašati: Bučkovci 44

M a l a  N edelja).

ENODRUŽINSKO HIŠO v bližini mesta Ra
deče in 52 arov  zem ljišča, sončna lega, 
ugodno prodam . — P rijav e  poslati: Zo
fija  Š re ta r, Loka p ri Zidanem mostu.

SAMEC S PREM OŽENJEM  IN DRŽAVNO 
SLUŽBO želi spoznati tovarišico dobrega 
značaja  v s taro sti od 25 do 40 let. — 
Pism ene ponudbe je  poslati na upravo 
lista  pod »Iskren«.

ESPERANTO SE LAHKO NAUČITE z do
pisnim tečajem . Prvo lekcijo  pošlje  proti 
p redložitv i 50 din Zveza esperantistov  
S lovenije, L jub ljana , M iklošičeva c. 7.

kljub težavam
je delo uspešno

Pri nas v Dokleževju smo že 
predlanskim ustanovili IZUD »Mi
ran Šumenjak«  Čeprav je društvo 
še mlado in nima za seboj bogatih 
izkušenj, si je  že pridobilo precej 
prijateljev, saj je  skoraj vsak drug 
človek v naši vasi aktivni ali pod
porni član društva.

Primanjkuje nam pa primernih 
prostorov. Naš zadružni dom, ki 
stoji na sredi vasi, še ni urejen in 
počasi razpada. Zato včasih z ne
kako zavistjo gledamo urejene za
družne domove v drugih vaseh. To
da opažamo, da teh ugodnosti, ki 
jih imaj o s prostori, ne znajo izko
ristiti. Naši igralci se pa stiskajo po 
raznih sobah in v šolskih razredih, 
toda kljub temu neumorno in z ve
seljem delajo.

V tej sezoni smo že uprizorili 
Villhurdive »Bele vrtnice« in Mo
lierovega »Prevaranega gospoda so
proga«. Z obema igrama smo gosto
vali v bližnjih krajih. Nameravamo 
pa še uprizoriti Maeterlinckove 
»Zadnje ure življenja«. M. R.

IZ VELIKE POLANE
V soboto. 19. marca je IZUD 

»Miško Kranjec« iz Vel. Polane 
uprizorilo d runu) Mire Pucove »Svet 
brez sovraštva«, ki prikazuje du
ševno in telesno trpljenje  naših Že
nu in deklet v ljubljanskih okupa
cijskih zaporih. Dramo so odigralo 
same mladinke v starosti od 17 do 
18 let. Vloge so dobro obvladali, 
večina se jih je v dogajanje popol
noma vživela in prevzele so srca 
gledalcev, ki jih je bilo okrog 200, 
tako da je bilo marsika tero oko 
solzno od ginjenosti. Želeti pa bi 
bilo. da bi dekleta, ki so v to odr
sko delo vložile veliko pridnosti in 
volje, odigrale zgodovinsko dramo 
še na drugih odrih, ker je  po vse
bini zelo globoka in je prav, če ob 
10-letnici svobode znova oživimo 
trpljenje slovenskega ljudstva, trp
ljenje, čez katerega je peljala naša 
pot k svobodi.

Občinski odbor RK že izvaja 
sklepe občnega zbora. Nabavil je

predpisano omarico za prvo pomoč 
in odprl bo stalno postajo prve po
moči v društvenih prostorih gasil
skega doma, v katerem je za to 
primeren prostor. Ljudje cenijo po
stajo prve pomoči in se rudi zate
kajo v njo, kur dokazuje, da zdrav
stvena zavest tudi na podeželju za
dovoljivo narašču.

*

Pionirji nižje gimnazije se pod 
vodstvom učiteljstva pridno pri
pravljajo na 10-letnico osvoboditve. 
Uprizorili bodo dve daljši igri (Igra 
o Bogatinu in zdravilnem kamnu. 
Kraljična brez bisera), presenetili 
pa bodo tudi s pevskimi in telovad
nimi točkami.

Vadarci
Naša mladina j e  zadnjo nedeljo 

nastopila na domačem odru s prek
mursko igro M ož pod komando 
žene« in partizansko dramo »Obru- 
čun«. Igralci so nastopili dvakrat: 
enkrat za domačine in šolske otro
ke, drugič pa za prebivalce so
sednjih vasi. Učilnica je bila vsa
kokrat polna hvaležnih gledalcev.

Mladinska organizacija naše va
si je  najbolj delavna v bodonski 
občini, prav gotovo pa sodi tudi 
med najaktivnejše vrstnice v Prek
murju , saj združuje vse mlade va
ščane v starosti od 14. do 24. leta. 
Sestanke imajo redno in se jih 
tudi pridno udeležujejo,  da si ravno 
je vas zelo raztegnjena in so hiše 
razkropljene na štirih gričih. Na 
zadnjem sestanku so se odločili za 
uprizoritev zgodovinske drame 

Razvalina življenja . Mladim va
ščanom pridno pomaga učitelj tov. 
Kamenšek, katerega izvenšolsko de
lovanje je vredno vsega posne
manja. čerček

ROGAŠEVCI
Predzadnjo nedeljo je pri nas 

gostovala igralska družina IZUD iz 
Pertoče z veseloigro Vdova Rošlin
ka in vzbudila med številnimi gle
dalci veselo razpoloženje. Igralci so 
svoje vloge dobro obvladali, d ru
štvo pa je ob lepem obisku prišlo 
na svoj račun.

*

Naši gasilci si hočejo letos po
staviti svoj dom. ki jim je že več 
let nujno potreben. Precej materi
ala so že pripravili, ostalo pa bodo 
še pripeljali na gradbišče, brž ko 
bodo ceste manj blatne. Gradbena
dela bo vodil poseben odbor.

*

Nehali so tudi poučevati v kme
tijski gospodarski šoli. Sprva je 
obiskovalo pouk 25 učencev, vendar 
so nekateri izmed njih še pred za
ključkom odšli na sezonsko delo.

Obiskovalci so hvaležni preda
vateljem za njihov trud. na jesen 
pa bodo pridobljeno znanje izpo
polnili pri praktičnem delu. Zadnje 
dni so imeli po šoli tudi plesne va
je, ki jih je vodilu tov. Oblakova. 
Na kraju pouka pa so priredili ve
seli večer, na katerega so povabili 
tudi svoje najbližje prijatelje.

G. K.

Najstarejša vaščanka 
nas je zapustila

Zapustila nas je  dobra Černekovu mama. 
Umrla je  v STAROSTI 95 let in je  bila n a j
s ta re jš i prebivalec G rada. Ni več dočakala 
pom ladi z dišečim cvetjem . Prav na zadnji 
zim ski dan so jo pokopali in ko so jo  
sp rem lja li na  zadn ji poti, so pudale sne
žinke — bele rože. -M

Občni zbor Rdečega križa v Murski 
Soboti bo v petek. 25. marca 1954 
ob 15.50 uri v dvorani hotela Zvez
da v M. Soboti.

K čimvečji udeležbi vabi -  
Mestni odbor RKS

V bolnišnici se zdravijo
Štefan M arinič iz Pogleda p ri Apačah 

je  vozil hlode. Padel pa je  pod sani in si 
zlomil levo nogo pod kolenom.

V rtnar Štefan  Šiplič iz  M. Sobote je  
v stav lja l nove š ipe v okna za tople grede. 
P ri tem poslu se je  hudo vrezal v  levo roko.

D elavec Jože K osar iz Boračeva je  pri 
delu pade l, si zlomil desno peto in močno 
poškodoval oba g ležn ja.

Karl Kovačič, km et iz Šulinec, si je  po 
nesreči s prelico p re reza l žile na levi roki.

5-letni Feliks K ošir iz Kirnove, je  pri 
sankan ju  tako nesrečno padel, da si je  zlo
mil levo nogo.

Jožef Š ta je r , delavec iz N oršinec, je  
sekal d rva. S ekira  pa mu je  spodletela in 
si je  te ž je  poškodoval levo roko. 

15-letna Barika Kovačič iz K ljučarovec 
si je  pri padcu z  lestvice hudo poškodovala 
levo nogo v gležnju.

Ladislav H orvat, k ro ja šk i pomočnik iz 
L ju tom era , je  na cesti tako nerodno padel, 
da si je  zlomil desno nogo.

Vsi so  se za tekli po pomoč v soboško 
bolnišnico.

MLATILNICO
znamke »Hoffherschrautz« proda 
Kmetijska zadruga Križevci pri 

Ljutomeru.

MLINSKE KAMNE, m anjši valjčn i stol, sita. 
(cilinder), m očne gredel lo p a rje , leseno 
o lja rn o  in razno ugodno prodam . 
F ran c Kosti, m lin, P resika , Ljutom er.

POSLE KNJIGOVODSTVA prevzam em  ho
norarno  v popoldanskih u rah . Ponudbe 
p ošljite  na  upravo  lista.

OBVESTILO
Prebivalstvo obveščam, (da nisem 

plačnik dolgov oziroma računov, ki 
bi jih kjerkoli napravil moj oče 
Franc Peček. Šalamenci št. 18. Ime
novani je pod skrbstvom in nima 
nobenega premičnega ali nepremič
nega premoženja, na k a r  posebej 
opozarjam morebitne kupce. 

Marija Janža. roj. Peček 
Šalamenci št. 55

POZOR!
Kupimo večjo količino

krovne slame
OPEKARNA NEMČAVCI

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 24. marca do 3. aprila
Še dalje zelo nestalno in hladno 

vreme s pogostimi, deloma močni
mi padavinami, ki bodo najmanj v 
polovici primerov v obliki snega. 
V prvih dneh aprila prehodno iz
boljšanje vremena.

II. TRADICIONALNI PLES INŽENIRJEV IN TEHNIKOV
LENDAVA - NAFTA 2. april 1955 ob 20. uri

Igra orkester Ivo Koerbler iz Zagreba

4 24. MARCA 1955



Prekmurske  k m e t i j s k e  z a d r u g e
v  š tev ilk a hNekoliko pozno — zaradi priča

kovanja Uredbe o zaključnih raču
nih, ki je šele pred kratkim izšla — 
so se šele te dni pričeli letni občni 
zbori kmetijskih zadrug. Med prvi
mi bodo imeli zbor zadružniki v 
Hotizi, pa tudi v ostalih zadrugah 
se bodo zbori lahko hitro zvrstili, 
če bodo knjigovodje pohiteli z de
lom pri sestavljanju zaključnih ra
čunov.

Ob koncu preteklega leta je po
slovalo v okraju 69 kmetijskih za
drug. Ta številka se je v primerjavi 
z letom 1953 zmanjšala zaradi zdru
žitvi nekaterih zadrug s sosednimi 
zadrugami ali pa zaradi likvidacije 
posameznih zadrug. Večinoma so se 
združile ali pa prenehale poslovati 
gospodarsko šibke zadruge, nekaj 
likvidacij pa gre na račun primanj
kljajev, ki so jih naredili uslužben
ci zadrug spričo premale budnosti 
upravnih odborov, kar je imelo za 
posledico težko finančno stanje za
druge. V zadruge je bilo vključenih 
14.210 kmetijskih gospodarstev. 
Omeniti pa je treba, da nekatere 
zadruge še sedaj nimajo natančne
ga pregleda nad svojim članstvom. 
To opazimo predvsem pri zadrugah, 
ki imajo nered tudi v svojem knji
govodstvu in blagovnem poslovanju. 
Člani imajo pri zadrugah vpisanih 
za 7 milijonov dinarjev deležev, ni 
so pa še vsi deležev tudi docela 
vplačali. Jamstvo je desetkratno, 
razen v dveh zadrugah, v katerih 
je dvajsetkratno.

227  raznih kmetijskih 
odborov

Pri zadrugah je bilo lani 227 raz
nih pospeševalnih kmetijskih odbo
rov: 62 živinorejskih, 60 sadjarskih, 
43 poljedelskih, 55 strojnih. 15 od
borov za zaščito rastlin in 16 gozd
no-lesnih. Delujočih pa je bilo le, 
180, od tega največ živinorejskih. 
V zadrugah je bilo tudi 30 delavnih 
hranilno-kreditnih odsekov s 742 
hranilnimi vlogami v znesku 4 mi
lijonov 960.000 dinarjev. Čeprav je 
ta številka dokaj majhna, pa ven
dar pomeni skoraj enkratno pove
čanje napram letu 1953. Trgovin
skih poslovalnic so imele zadruge 
odprtih 110, nadalje 7 kmetijskih 
posestev, 6 gostinskih obratov in 12 
raznih delavnic in obratov.

Skupno, so kmetijske zadruge 
zabeležile lani okrog 1 milijardo 400 
milijonov din prometa, kar je sko
raj 500 milijonov din več kot v letu 
1953. Pri ustvarjanju prometa so 
dosegle zadruge nad' 30 milijonov 
dinarjev poslovnega dobička. Naj
večji dobiček so izkazale zadruge 
pri Gradu, v Križevcih, Puconcih, 
M. Soboti, Murskih Črncih. Roga
ševcih, Selu, Vadarcih itd. Tri ali 
štiri zadruge pa izkazujejo izgubo 
zaradi primanjkljajev in slabega 
gospodarjenja.

Ker zadruge niso dobile potreb
nih kreditov, tudi niso mogle odku
povati v minulem letu vse tržne 
presežke v kmetijstvu. Vzlic temu 
in raznim drugim nevšečnostim pri 
odkupu pa so odkupile za nad 
646,000.000 dinarjev raznih kmetij
skih pridelkov. Najbolj uspešno so 
odkupovale sadje. Odkupile so ga 
nad 750 vagonov, za kar so dobili 
sadjarji nad 154 milijonov dinarjev. 
Krompirja so odkupile 566 vagonov 
v vrednosti 51,560.000 dinarjev. V 
manjši meri so zajele odkup goveje 
živine in prašičev v skupni teži 
1.705 ton in v vrednosti nad 21 mili
jonov din! Potrošnega blaga so za
družne poslovalnice prodale v vred
nosti 681 milijonov din V zadružnih 
trgovskih poslovalnicah so imeli 
člani poleg potrošnega blaga na iz
biro tudi raznovrstna umetna gnoji
la in zaščitna sredstva. Zadruge v 
Puconcih, Zenkovcih, Bogojini. M. 
Soboti in še ponekod so posebno 
skrbele, da so člani lahko dobili 
dovolj raznovrstnih gnojil.

32 za d ru žn ih
d om ov  . . .

Kmetijske zadruge upravljajo 
tudi 32 zadružnih domov. Žal še 
mnogi niso popolnoma dograjeni. 
To še posebno velja za prosvetne 
dvorane v njih. Lani so pri gradnji 
zadružnih domov dosegli lepe uspe
he v Veliki Polani, Križevcih in Ša
lovcih, na mnogih drugih zgradbah 
pa so bila izvršena manjša dela. 
Redne kinopredstave imajo v Če
pincih, pri Gradu, Prosenjakovcih 
in Vel. Polani. Čimprej pa bo treba 
dograditi domove, predvsem še dvo
rane v  Cankovi, Črensovcih, Do
kleževju, Beltincih, Križevich, Ša
lovcih, Tišini in še ponekod.

Več kot prejšnja leta so zadruge 
v preteklem letu porabile tudi in
vesticij. Tako so s svojimi sredstvi 
nakupovale stroje in drugo opremo 
ter odplačevale kredite z nad 10 mi
lijonov dinarjev, po NB pa so iz
licitirale okrog 31 milijonov dinar
jev za nakup strojev, živine in za 
gradnje. Poleg tega pa so zadružna 
kmetijska posestva dobila blizu 10 
milijonov din investicijskega kre
dita. Po zadrugah pa so prejeli čla
ni 8,289.000 din kredita za nakup 
plemenske živine.

Revizije pa še vedno odkrivajo, 
da vlada v nekaterih zadrugah ne

red in da so uslužbenci brez pra
vega nadzorstva, kar je često glavni 
vzrok, da pride do primanjkljajev 
in poneverb. Po nepopolnih podat
kih so revizije lani odkrile za 7 mi
lijonov 500.000 din primanjkljajev. 
Posebno občutni so bili primanjk
ljaji v zadrugi. M. Črnci, Dobrovni
ku, Šalamenci in Prosenjakovci. 
Predvsem v prvi polovici minulega 
leta so bili odkriti primanjkljaji v 
znatnih zneskih, dočim sta sef v 
drugi polovici njih število in znesek 
znatno zmanjšala.

Po razvitosti in delu lahko raz
delimo zadruge v tri skupine. V 
prvo skupino take, ki so gospodar

sko šibke in se še vedno v pretežni 
meri bavijo samo s prodajo potro
šnega blaga. In takih je bilo v pre
teklem letu nad 20. V drugo skupi
no tiste, ki se poleg potrošniške 
trgovine ukvarjajo še z odkupi in 
s preskrbovanjem kmetijstva z 
umetnimi gnojili, semenom, stroji 
in zaščitnimi sredstvi. V tretjo sku
pino pa take, ki v glavnem že iz
polnjujejo naloge pri izboljševanju 
kmetijstva. Teh je sicer še malo, 
toda vedno več in več zadrug je na 
poti v to skupino, kar bodo' brez 
dvoma pokazali tudi letošnji občni 
zbori. Zadružniki v Čepincih, Pu
concih, Lendavi. Beltincih, pri Gra
du, v Križevcih in še v nekaterih 
zadrugah bodo že lahko zadovoljni 
z uspehi svoje organizacije v pre
teklem letu. fr.

Čebela  - priden zaveznik kmeta

Zadnjega občnega zbora Čebe
larskega društva v M. Soboti se je 
kljub snegu in neprehodnim cestam 
udeležilo okrog 90 odstotkov članov, 
kar je svojevrsten uspeh, zlasti če 
upoštevamo, da letošnji občni zbori 
niso povsod množično obiskani. Pri
šli so celo čebelarji od Grada.

Društvo ima 17 družin, ki se po
sebno trudijo, da bi prispevali svoj 
delež k izboljšanju travništva. 
Rogaševski čebelarji so lani pose
jali seme bele detelje in metuljnic, 
razen tega pa so zaprosili gozdno 
upravo za sadike, ki jih namenijo 
posaditi na svojih hribih. Družina 
v Strukovcih je pridelala seme fa
celije in drugih medovnic, na svo
jem občnem zboru pa so sklenili, 
da bodo zemljo splošnega ljudskega

premoženja, ki leži ob njihovi vasi, 
dobro obdelali in zasejali s seme
njem medovitih rastlin. Tako si čla
ni soboškega društva na vseh kon
cih in krajih prizadevajo, da bi se 
tudi v čebelarstvu dokopali do višje 
stopnje, kajti oni prav dobro vedo, 
da so čebele tiste živalce, ki ne ko
ristijo samo njim, marveč tudi sle
hernemu kmetovalcu. Saj oprašijo 
88 odstotkov sadnega drevja, kar ni 
malo opravilo! Tako je tudi pri 
drugih krmnih in vrtnih rastlinah.

Čebelarji so na svojem zboru 
kritično ocenili delovanje društva 
in prišli do zaključka, da bi lahko 
bili dosegli še večje uspehe pri za
tiranju čebeljih bolezni in utrditvi 
svoje organizacije s tem, da bi pri
vabili v svoje vrste tudi one, ki še 
vedno stojijo ob strani. Sedaj šteje 
društvo 310 članov z 8.100 čebeljimi 
družinami. Letos bodo od vsakega 
panja poslali od 25 do 30 mrtvih 
čebel na pregled Veterinarskemu 
zavodu v Ljubljano, saj je treba 
čimprej ugotoviti, do kakšne stop
nje so tudi prekmurske čebele oku
žene z nevarno boleznijo — nosemo. 
Priredili bodo tudi tečaj za izve
dence čebeljih bolezni. Že lani so 
imeli dvoje strokovnih predavanj, 
letos pa bodo s tem delom nadalje
vali. Izvolili so tudi novo vodstvo in 
poseben čebelarski odbor pri Okraj
ni zadružni zvezi, kajti prav dobro 
se zavedajo, da bo tako sodelovanje 
prineslo njim in kmetijstvu samo 
korist. Na zboru je bil med drugimi 
gosti tudi član republiške Zveze tov. 
Belec, ki jim je povedal precej 
vzpodbudnih misli za razvoj čebe
larstva. Naposled so tudi sklenili, 
da bodo predlagali Okrajnemu ljud
skemu odboru, naj jih povabi k so
delovanju pri sestavljanju regio
nalnega načrta za Pomurje.

Alojz Benko

Naši obrtniki v zagati

zaradi pomanjkanja kritičnega materiala
Zadnje čase so obrtniki v Prek

murju z velikimi težavami prebija
jo skozi poslovanje, predvsem zara
di tega, ker ni moč dobiti kritičnega 
materiala, brez katerega je delo v 
posameznih strokah domala nemo
goče. Primanjkuje kleja za mizarje, 
okovja, raznih boljših vijakov, po
hištvenih ključavnic, vezanih in le
sonitnih plošč, rezanega lesa, koksa, 
valjanega železa, vodovodnih cevi, 
elektroinštalaci jski h potrebščin in 
kovnega železa ter drugih predme
tov. Pomanjkanje osnovnega mate

riala je posamezne obrtne obrate 
celo privedlo v nevarnost, da bodo 
morali prenehati z obratovanjem, 
kar pa bi imelo le negativne posle
dice: še večjo podražitev obrtniških 
storitev in premalo zadovoljitev 
potreb prebivalstva.

Na zadnji seji Okrajne obrtne 
zbornice je bilo rečeno, da se bodo 
odgovorni činitelji morali bolj za
vzeti za proizvodnjo in dobavo vsaj 
najnujnejšega materiala za obrt; 
dosedaj je imela pri tem prednost 
industrija, medtem ko so obrtniki 
dobili le tisto, kar je ostalo ali pa 
bilo v rezervi — in še to le v ma
loprodajnih trgovinah. Tako sta To
varna kleja v Ljubljani in maribor
ska koksarna zalagali s svojimi pro
izvodi le industrijska podjetja, obrt 
pa je od njiju bore malo dobila. V 
prihodnosti bo treba tudi obrti za
gotoviti vsaj minimalne količine su
rovin in materiala. Nadalje, so ugo
tovili, da je precej takega materiala 
natrpanega v skladiščih raznih po
djetij, predvsem gradbenih, čeprav 
ga tamkaj ne potrebujejo in ga 
imajo na zalogi kvečjemu zato, da 
lahko z njim neodgovorno manipu
lirajo. Temeljita revizija v teh po
djetjih bi napravila kraj tudi tej 
slabosti. Nadalje ni pri nas moč 
dobiti medeninastih predmetov, da
siravno sodimo v tem pogledu med 
najbogatejše države v Evropi. Uva
žamo tudi nekatere kovinske izdel
ke, ki bi jih lahko doma za vsaj 
50 odstotkov ceneje izdelali. Samo 
en konkreten primer: v Zagrebu 
stane uvoženi ventil 12.000 din. med
tem ko bi ga neki soboški obrtnik 
izdelal za najmanj 3000 din ceneje, 
seveda če bi imel pri roki potreben 
material. Težave so tudi z rezanim 
lesom. Težko ga je dobiti po količ
kaj dostopnih cenah predvsem za
radi tega, ker so ga izvozna podjet
ja usmerila večinoma le za zunanji 
trg, zato pa so domače potrebe vse 
preveč zapostavljene.

Posebno pozornost zasluži tudi 
predlog, da bi bilo treba v M. Sobo
ti razpravljati o možnostih za grad
njo manjše tovarne kleja. Takšen 
obrat bi bil prav gotovo rentabilen 
in tudi gospodarsko upravičljiv, saj

bi lahko dobival osnovne surovine 
iz domače Tovarne mesnih izdelkov, 
svoje proizvode pa bi zlahka plasi
ral na trg — predvsem za zadovo
ljitev potreb v obrtništvu.

V krogih obrtne zbornice tudi 
menijo, da dveletna učna doba v 
nekaterih obrtih (podkovarstvo, 
lončarstvo, soboslikarstvo, krojašt
vo, sodarstvo itd.) ne zadostuje va
jencem za pridobitev potrebne kva
lifikacije in strokovne sposobnosti. 
Najbolj je to čutiti pri praktičnem 
delu, pri katerem prebije vajenec v

svoji učni dobi največ 10 mesecev, 
kar pa je še zdaleč premalo, da bi 
lahko z zadovoljivim uspehom o
pravil praktični del svojega stro
kovnega izpita. Obrtniki se večino
ma ogrevajo za triletno, v takoime
novanih specializiranih obrtih pa 
za štiriletno učno dobo. Nadejajo se 
tudi, da bo njihov predlog končno 
le sprožil toliko pričakovano raz
pravo.

Komisija za mojstrske izpite je 
doslej zadovoljivo opravljala svoje 
poslanstvo. Po njeni zaslugi je mar
sikateri obrtniški delavec prišel do 
mojstrske diplome, kar bi mu sicer 
ne uspelo; med absolventi, so tudi 
taki, ki so še poprej bavili 's

šušmarstvom. Zdaj se zavzemajo za 
njen večji delokrog. Z združitvijo 
obeh okrajev ob Muri nastajajo po
goji za to, da bi komisija razširila 
svoje poslovanje še na enajst obrti. 
Ustalilo se je tudi mnenje, da bi 
morali opraviti mojstrski izpit tudi 
oni, ki vodijo mlinske, mesarske in 
podobne obrate. Že sam značaj teh 
obratov — predelovalna in živilska 
industrija — terja posebno pozor
nost in visoko kvalificirane stro
kovne voditelje. 

Prekmurski obrtniki bodo s svo
jimi izdelki sodelovali na gospodar
ski razstavi ob I. Pomurskem tednu, 
najboljše izdelke pa bodo bržčas 
poslali tudi na I. Slovenski velese
jem v Ljubljano. S. K.

Naši dvolastniki za še boljše odnose  
z mejnimi sosedi

Minulo j e le nekaj dni, odkar so se 
v Cankovi z b ra li  dvolastn ik i, k i im ajo svo
jo  zem ljo v sosednji A vstriji. Na letnem 
občnem zboru  svojega združen ja so se v 
živahnem pogovoru ustavili pri mnogih pro 
blem ih, ki se nanašajo  na dosledno izva
ja n je  G le ichenberškega sporazum a o drob
nem prom etu na m eji med A vstrijo  in 
Jugoslavijo .

V prvi v rsti so se zavzem ali za popra
v i l o  in obnovo cest, ki so na drugi stran i 

m eje ponekod v zelo slabem  stan ju , tako 
da je  kom aj mogoče po n jih  voziti s k o n j
sko vprego. Tudi prevoz gnoja na tam 
k a jšn ja  po lja  jim  je  zab ran jen , vendar se 
nade ja jo , da bo tudi ta  oviro odpadla, ko 
bo v P rekm urju  preneha la  razsa ja ti sv in j
ska kuga. Sedaj jim  je  ta k a  om ejitev po
polnom a razum ljiva. N adalje  so izrazili 
željo, da bi prišlo  med oblastnim i o rgani 
obeh držav  čim prej do sporazum a, ki bi 
jim  omogočil, da bi lahko na drugi stran i 
z našim  denarjem  kupili n a jpo trebnejše  
s tvari v trgovinah, in gostilnah, zlasti še 
v delovni sezoni, ko p reb ije jo  po več dni 
na poljih  in travn ik ih  te r  jim  je  kakšen 
pribo ljšek  tudi potreben. Podobne ugodnosti 
naj bi imeli av strijsk i dvolastniki tudi na 
naši s tran i. Zavzemali so se tud i za p rav il
no sorazm erje  p ri obdavčevanju o bo je stran 
skih dvolastnikov, da ne bo prišlo  do tak ih  
anom alij, kot so jim  bili p riče  v stari 
Jugoslaviji. Tu in tam je  padla kakšna 
k ritična  beseda tudi na račun avstrijsk ih  
obm ejnih  organov, ki so jim  lani večkrat

povzročali razne nevšečnosti p ri prehodu 
čez mejo. Zato je  tudi razum ljivo  njihovo 
pričakovanje , da se bodo z dobro voljo 
obeh  stran i razm ere letos izboljšale, ka r 
bo spet en prispevek več k p rija te ljskem u  
sodelovanju in sožitju  med sosednjim a d rža
vama. Z doslednejšim  uresničevanjem  do
ločil G ieichenberškega sporazum a bodo prav  
gotovo odpadle poslednje ovire na te j poti.

Še prav posebej pa so obsodili početje 
tistih  posam eznikov, ki so legitim acijo  dvo
lastn ika izkoristili zato, da so na drugi 
stran i obrekovali našo državo in jo  p r ik a 
zovali v napačni luči. N jihovo poče tje  je  
seglo celo tako daleč, da so med a v s tr i j
skim i prebivalci š ir ili izm išljene zgodbe o 
s tan ju  p ri nas. Posam ezniki so se tudi 
hlapčevsko in p re tirano  ponižno k lan ja li 
pred  ljudm i o n k ra j m eje, hodili na delo 
za borne groše k veleposestnikom  in k ap i
talistom  ali pa s tihotapstvom , p ijančeva
njem in slabim  obnašanjem  zap rav lja li 
človeško dosto janstvo  in ugled svoje dežele 
in njenega ljudstva . Zborovalci so si bili 
na občnem zboru enoglasni v tem , da je  
treba  takim  ljudem  odvzeti dvolastn iške 
leg itim acije  in iz n jih  izhajajoče ugodnosti. 
H krati pa so se zavzem ali za vzgojo dvo
lastn ikov pod okriljem  Socialistične zveze.

Na k ra ju  zbora so izvolili iz svo je srede 
tovariše, k i se bodo letos neposredno po
vezali z avstrijsk im i oblastm i, tam kaj za
stopali n jihove ko risti in s sporazum eva
njem  skušali rešiti vse tis te  problem e, ki 
so jim  še lani delali p reglavice . S. K.

Prišla bo pomlad .  .  .
Le še malo časa nas loči od pom ladi, 

ko bo spet zaživel »hrib in dol«. Res nam 
je  le tos nam etlo snega šele pred  koncem 
zim e, toda zarad i tega še ni rečeno, da 
pom ladi ne bo. Zem lja se v rti in sonce 
p rih a ja  vedno više na obzorje.

Toda ni moj nam en, da bi razp rav lja l 
o vrem enskih razm erah  in le tošn ji zimi, 
hočem le opozoriti v rtičk arje , zlasti pa še 
gospodinje, naj se pravočasno p rip rav ijo  
na pom ladanska dela v vrtu  in na gredah.

Naše km ečke gospodinje v rt pogosto 
podcenju jejo . Mnogo vrtov sem videl v 
O bm urju, m arsikateri je  bil lično u re jen , 
a m arsikateri tudi zanem arjen . P ridete  k 
hiši in vidite v rt. Takoj si naprav ite  sodbo 
o gospodinji. Če je  v rtna ograja  napol po
d rta , gredice neure jene , teda j boste že ta 
koj dobili v tis, da gospodinja ni m arljiva. 
Navadno tam, k je r  ni u re jen  v rt, tudi ku
h in ja  ni v posebnem redu. So sicer tudi 
izjem e, dn je  ta ali ona gospodinja dobra 
kuharica, k i ima v k u h in ji in sploh v hiši 
red in snago, za v rt pa se ne zmeni mnogo.

V rt je  vsekakor zelo važen pripom oček, 
samo treba  go je  pravilno  obdelati in izko
rišča ti. Nuše gospodinje sko ra j ne poznajo 
odličnih povrtnin, kot karfijo le , po ra, rožne
ga ohrovta, šparg ljev  in m arsikaterih  d ru 
gih. To n ikakor ni prav . P reh rana  km ečkih 
lju d i je  p ravzaprav  zelo enostavna. Od 
povrtn ine jedo  grah , solato, kum are in 
stročji fižol. Od začimb pa goje p e te rš ilj in 
in tim ijan , m anj d robnjak  in m ajaron . Mo
derna  g o sp o d in ja  se s temi povrtninam i že 
dolgo več ne zadovolju je, zato je  že enk ra t 
čas, da tudi km ečke gospodinje stopijo  ko
rak  nap re j.

N a jp re j, k a j na j sploh sadim o in se je 
mo v vrt? Sejem o predvsem  povrtnino, ki 
jo rabim o najčešče, da lje  tako, ki jo  m ora
mo ‘ zavarovati p red  domačimi živalm i (pe
ru tn ino , govedom itd .) in tako, ki nam jo 
brezvestneži k radejo , z lasti rano.

Še p red  pričetkom  pom ladanske setve 
uredim o v rtno  ograjo . P reglejm o, če je  k je  
poškodovana. Če sc sohe podira jo , jih  je  
treba  zravnati in ponovno za tlač iti z zem
ljo , če so že strohnele, jih  zam enjam o z

novimi. To delo ni zn gospodinje, zato ga 
naj opravijo  moški. Če je  og ra ja  žična, pa 
so žice popustile, j ih  je  treba  ponovno n a 
p e ti.  Isto ve lja  tudi za mrežo. K je r je  m re
ža raz trgana , jo  zakrpajm o z nekoliko de
belejšo  (od ¾  do 1 mm debelo) železno 
pocinkano žico. Navadno vzamemo samo v 
sk ra jn i s ili, če pocinkane nimamo p ri roki. 
S to žico prepletem o lu k n je  tako na gosto, 
dn ku re  ne m orejo  skozenj. P ri o g ra ji 'iz 
lesenih  la t ali ok ra jn ikov  (švarknov) p re 
izkusim o vse la te  in deske, če še d ržijo  
žeb lji. Sicer jih  znova prib ijem o, m an jka
joče nadom estim o z novim i.. Če nimamo de
n a rja  za napravo a li popravilo  ogra je , si 
pomagamo z leskovim i palicam i, s ka terim i 
se da p rav  lepo ograditi, samo mnogo jih  je  
treba . Tudi rož je  iz vinogradov je  porabno 
za ograjo . O benem  uredim o tud i vratca.

Ko imamo v redu ograjo , teda j pa vrti 
K opljite, ko je  zem lja vsaj za silo osušena. 
P rst sc p ri kopan ju  a li lopa tan ju  ne sme 
lepiti na orod je . Če sejem o v tako  mokro 
gredo, se zem lja pozneje tako  izsuši, da 
se napravi na vrhu trd a  sk o rja , skozi k a 
tero  mlade klice le  težko p rod ira jo . Potem 
pade m arsikateri neupravičeni očitek na se
me, ki je  slabo k a ljiv o . Ta trd itev  pa vedno 
ne drži.

Važno je  tudi gno jen je . Več gnoja na 
v r t , več p ride lka  z v rta! To načelo si ve lja  
zapom niti. Toda če lahko gno jite  s hlevskim  
gnojem , teda j s to rite  to tako, da razde lite  
v rt na dve polovici. Eno pognojite še letos, 
po drugi pa po tresite  um etni gnoj in  ga 
podkopljite . N ekaj v rta  pustite negnojene
ga. So neka tere  v rtn ine, ki ne p renašajo  
svežega gno jen ja, ke r jim  škoduje. To so: 
grah  in fižol, n slabo p renesejo  sveže gno
je n je  ko ren je , pe te rš ilj, rad ič, čebula, česen 
in pesa. Umetno gno jen je  pa dobro p ren e
sejo  tudi te  sorte . Za v rt im ejm o p rip ra v 
ljen ih  neka j kilogram ov kom biniranega 
gnojila N itrofoskal ali KAS. S koraj vsej 
vrtn in i p rija  gnojnica, samo z n jo  smemo 
zalivati šele po dežju. V poletni vročini jo 
moramo zm ešati z vodo v razm erju  od 1:1 
do 1:2.

Pa še neka j o sem enju! Naše gospodinje 
im ajo slabe p rid e lk e  povrtnin najčešče z a 
radi slabega sem ena. S eje jo  sem e izro jene 
solate, iz ro jenih  kum ar itd. S tem  p ren e 
hajm o. P ričn ite  s kup ljen im  sem enjem . 
N ajbo lje  je , da ga naročite  naravnost iz 
»Semenarne« L jub ljana  — G osposvetska ce
sta  5.«. P išite  n a jp re j po cenik, v njem  pa 
si izberite  tis te  sorte , ki vam ugaja jo . Pri 
setv i se rav n a jte  po navodilu na vrečici. 
P rihodn je  le to  boste že lahko p ride la li po
v rtn ino  s svojim  dobrim  semenom. Letos 
pa le  kupite . Toda ne od kak ih  zakotnih 
p rodaja lk , k i im ajo prav tako  slabo, iz ro 
jeno  seme, am pak iz sem enarne a li če sc 
zanesete, da boste dobili res sveže seme, iz 
trgovine — Maks Plohl.

Vesnički podobar odavle na cir
kvenih štengah lesene bogece. Po
božen romar ga pita: Po čen pa je  
taksi bogec? — Pa se ti podobar 
zareži: Toti mali tu kosta 100 din, 
tisti sredji 200, ovi najvekši vrag 
tan pa 500!
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Kako gnojimo sadnemu drevju
z domačim gnojem . . .

Hlevski gnoj navadno podkoplje
mo pod kapom drevesne krone in 
tako tudi obogatimo rodovitno 
zemljo, v kateri se množijo koristne 
glivice.

Pri mlajšem drevju ga potrosimo 
po drevesnem kolobarju, katerega 
moramo itak okopavati vsaj 5 do 6 
let po saditvi. Ce pa smo slutili v 
zemlji voluharja, ne trosimo gnoja v 
jeseni po kolobarju, ker pod gnojem 
zemlja ne zmrzne in voluhar obglo
da korenine.

Z gnojnico gnojimo po snegu po
zimi in v zgodnji spomladi; v mla
dih nasadih najpozneje do konca 
marca, to pa zato, da les jeseni ob 
pravem času dozori, sicer bi prebuj
no rastoči poganjki v hudem mra
zu pozebli ali pa bi nastale rak ra
ne. Kjer pa je drevje obloženo s sad
jem, lahko gnojimo z gnojnico še 
pozno spomladi, z zelo razredčeno 
celo po prvi košnji.

Če imamo dovolj gnojnice na raz
polago, gnojimo z njo po travniških 
nasadih vsepovprek, sicer pa le pod 
kapom krone. Ker nima polivanje 
gnojnice okrog debla nobenega po
mena,. jo polivamo 1 do 2 m izven 
krone, saj so sesalne lasne koreninice 
v starem nasadu prepletene po vsem 
zemljišču.

. . . umetnimi gnojili
Najbolj učinkovito gnojimo sad

nemu drevju, če poleg domačih gno
jil uporabljamo še umetna, vedeti 
pa moramo katera, v kakšni 
množini in v katerem letnem 
času. Nekatera umetna gnojila hitro 
delujejo, druga zopet počasneje in 
je zato učinek posameznih gnojil do
kaj različen.

Dušična gnojila pospešujejo rast 
lesa in zdravega listja, fosforna gno
jila plodnost cvetja, rodovitnost se
mena, zorenje lesa in plodov. Kali
jeva gnojila vplivajo bistveno na ka
kovost sadu, t. j. kalij posreduje tvor
bo sladkorja v sadu. Če primanjkuje 
sadnemu drevju kalija, je to delo
vanje nepopolno in sad je kisel. Pri 
koščičastem in lupinastem sadju ne 
pozabimo na apno, saj lahko tudi z 
njim odločilno izboljšamo lastnosti 
zemlje.

Pravzaprav ni nobenih točnih 
predpisov za to. koliko gnojil vza
memo na eno drevo. Vpliv gnojil je 
odvisen od količine, ki jo vzamemo 
na 1m2, dalje od časa kdaj jih upo
rabljamo, od kakovosti zemlje same. 
kakor tudi od gnojil in načina, kako 
jih uporabljamo. Običajno računamo 
na 1 m2, ki ga zavzema drevo, vsaj 
2.50 dkg apnenega dušika, 5 dkg su
perfosfata in 2 dkg kalijeve soli. Za 
naše razmere je najbolje, da uporab
ljamo mešano gnojilo Nitrofoskal v 
pravi količini (na 1 m2 6 do 8 dkg).

To bi bil nekak kažipot za gno
jenje, sicer pa se ravna množina 
gnojil po lastnostih zemlje, sadnem 
plemenu, starosti drevesa, bujnosti in 
rodovitnosti in tudi po smotru, ki ga 
želimo doseči z gnojenjem.

Ker je zadostno in pravilno gno
jenje sadnega drevja osnova za od
pornost. rodovitnost in trpežnost 
drevja kakor tudi za kakovost pri
delka, je nujno potrebno, da se tudi 
pri nas udomači kot redno sadjar
jevo opravilo.

Ing. Lado Jerše

Pismo o Odrančankah

M nogo jih je - 
g re  za  v sa k  p ed en j zem lje

Odranci so ena izmed najbolj 
gosto naseljenih vasi v Prekmurju. 
Površina vasi meri 654 ha, od tega 
pa je 475 ha njiv, 120 ha travnikov, 
8 ha sadovnjakov in vrtov, nekaj 
nad 1 in pol ha gozdov, okroglo 
7 ha pašnikov in čez 44 ha nerodo
vitne zemlje. Na tej površini živi 
1936 l judi — domala 5 prebivalci 
na 1 ha, kar je za 200 odstotkov

več, kot pa znaša prekmursko po
vprečje. Kmetijskih gospodarstev 
je 507 in odpade eno gospodarstvo 
povprečno na 2.13 ha zemlje.

Vaščani se ukvarjajo večinoma 
s kmetijstvom, toda zemlja, ki niti 
ni posebno dobra, ne more prehra
niti tolikšnega števila prebivalcev, 
zato so si mnogi primorani iskati 
kruh drugod. Iz vasi odhajajo ljud
je trumoma na sezonsko delo. Naj
deš jih na mnogih gradbiščih in 
kmetijskih gospodarstvih širom po 
državi. Ostali pa obdelujejo doma
čo zemljo, izkoristijo pa tudi vsako 
priložnost za postranski zaslužek.

V vasi je velik zadružni dom. 
V njem je le trgovina kmetijske 
zadruge, ostali prostori pa so praz
ni. Toda koncem februarja se je 
tudi v nje naselilo življenje. Pričel 
se je gospodinjsko-kuharski tečaj, 
ki ga je organizirala domača kme
tijska zadruga s pomočjo Zveze za
družnic pri OZZ. Vaščanke so se za 
tečaj zelo zanimale in priglasilo se 
jih je kar čez 80 — deklet in žena. 
S tolikšnim številom tečajnic pa ne 
bi bilo moč delati, zato so jih od
brali le 45, večinoma mladoporo
čenk. Obiskovalke pouka so poka
zale izredno pridnost in vnemo. Za
nimalo jih je vse, kar je v zvezi 
z gospodinjstvom in kmetijstvom, 
največ pa so želele vedeti o pride
lovanju razne zelenjave, ki je važ
na za zdravo prehrano ljudi. Spri
čo velikega števila delovnih moči in 
majhnih posestev imajo namreč 
mnogo možnosti za pridelovanje se
menja zelenjadnih in drugih za
htevnih rastlin. To bi jim prineslo 
neprimerno večje dohodke kot pa 
sedanje razsežno poljedelstvo.

Za uspešno organizacijo tečaja 
gre posebna zahvala domači kme
tijski zadrugi, ki je s svojimi sred
stvi krila pretežen del materialnih 
izdatkov. V take namene porabljen 
dobiček je zelo dobro naložen, saj 
služi napredku in v dobrobit čla
nov. Spričo velikega zanimanja za 
gospodinjsko - kmetijska vprašanja, 
ki so ga pokazale Odrančanke na 
svojem tečaju, bi zadružnemu vod
stvu toplo priporočali, naj bi naro
čilo za svoje člane in članice razne 
strokovne liste (Naša vas, Sadjar
stvo,  vinarstvo in vrtnarstvo itd.), 
ki sedaj v tej vasi sploh nimajo 
bralcev, pa bi bili izredno dobro
došli svetovalci k napredku tožečim 
prebivalcem. Age. I. Š.

Kaj moramo vedeti pred saditvijo sadnih sadik
Vso zemljo strojno rigolamo ali 

globoko rahljamo le za tiste sadne 
rastline, ki jih gosteje sadimo (n.pr. 
jagodasto sadje, breskve, marelice). 
Globoko rahljati je treba tudi zem
ljo za ostale vrste sadnega drevja, 
če je rodovitna plast plitva ali če 
kmalu naletimo na nepropustno 
plast, ki jo je treba razbiti...

Drevesne jame kopljemo pa tudi 
rigolamo zemljo 40 do 50 cm globo
ko. Drevesna jama naj je široka 
poldrugi meter, v slabši zemlji dva 
metra.

Sadno drevje sadimo jeseni ali 
zgodaj spomladi. V toplih predelih 
in na lahki zemlji lahko sadimo je 
seni, sicer pa spomladi. Vsako dre
vo potrebuje svoj življenjski pro
stor, zato sadimo drevesca v določe
nih razdaljah.

Drevo posadimo nekaj više kol 
je površina zemlje, ker se bo se
sedlo skupaj z zemljo. Pomagamo 
si z lato, ki jo položimo čez jamo. 
Korenine razvrstimo na vse strani 
in jih dobro zamašimo z rodovitno 
prstjo, kar opravimo z roko. Na 
vrh nametano zemljo še dobro stla
čimo. Pri tem ne smemo stresali 
drevesa. Potem raztrosimo še hlev
ski gnoj (50 do 100 kg na drevo) in 
ga pokrijemo s tanko plastjo zem
lje.

Končno napravimo še kolobar v 
obliki krožnika. Po potrebi drevo 
zalijemo z vodo. Kolobar poleti 
večkrat okopljemo. Ne dopustimo, 
da bi se na kolobarju razvijal 
plevel.

Drevo privežemo na kol z vrbo
vo šibo v obliki osmice. Kol ne sme 
segati v krono, sicer se veje drgne

jo ob njem. Po sajenju obrežemo 
krono.

Ce nasad ni ograjen, je treba 
takoj po sajenju postaviti na ja 
blanova debla drevesni koš. Pri nas 
uničuje divjačina (divji zajci, srne) 
mlade jablane in druga sadna ple
mena ne samo pozimi, temveč tudi 
v ostalih letnih časih. Najboljši koš 
je iz pletene žice, poraben pa je 
tudi drugi material, kot late, k ra j
niki, smrekova skorja, slama, sonč
nična stebla in podobno. Mazanje 
debel z raznimi pripravki doslej ni 
bilo zanesljivo.

Prav koristno je gnojiti pri sa
jenju z umetnimi gnojili. Ce sadi
mo v drevesno jamo, primešamo 
zemlji 1 do 5 kg superfosfata in 
2,5 kg kalijeve soli. Po potrebi pri
mešamo v zemljo še apnenega-gno
jila (drobni apnenec itd.).

Skrbimo za nasad tudi po saje
nju. Poleg ostalega ne pozabimo na 
važna opravila: vsakoletno gnoje
nje za vzgojo krone in rez ter na 
zatiranje škodljivcev in bolezni 
sadnih rastlin. Ing. I.. J.

Živinoreja —  velik 
obet prekmurskih 

kmetovalcev

Pred dnevi smo v Križevcih pri 
Ljutomeru zaključili s predavanji v 
KGŠ. Izpiti so pokazali, da so se slu
šatelji v šoli mnogo naučili. Poleg 
učenja so dekleta opravila 40 ur roč
nega dela in tako še izpopolnila 
svoje znanje, ki so si ga najprej pri
dobila v osnovni šoli. Fantje pa bo
do s svojim praktičnim delom začeli 
v kratkem. Obiskali bodo razna 
vzorna kmetijska posestva in si tam 
ogledali tisto, o čemer so v preda

vanjih slišali, pa tudi delali bodo 
tam.

Tako vidimo, da podaja  učenje 
v šoli iz leta v leto bolj praktično. 
Tudi razumevanje pri starših se je 
izboljšalo, vendar še ne dovolj. Mno
gi še v svojih otrocih vidijo samo 
delovno silo, ne razumejo pa da je 
otrokom potrebna večja strokovna 
izobrazba, če hočejo dobro gospo
dariti. Zato bi bilo treba te  šole uza
koniti. nb

Zaprla so se vrata križevske KGŠ

Zanimivosti iz kmetijstva
Po podatkih statistične službe 

Organizacije združenih narodov se 
je število konj na svetu v enolet
nem obdobju zmanjšalo za okrog 
25 milijonov glav. 1955. leta je bilo 
namreč na svetu 95 milijonov konj. 
koncem 1954. leta pa samo okrog 
70 milijonov. Glavni razlog za to 
zmanjšanje vidijo strokovnjaki v 
vse večji mehanizaciji kmetijskih 
del. S tem v zvezi je zanimivo ome
niti tudi mnenje strokovnjakov, da 
bo čez sto let na svetu komaj že 
2—5 'milijone konj. ki pa bodo v 
glavnem — dirkalni.

Največ mleka na svetu se popije 
na Norveškem. V tej deželi po

vprečno potroši vsak prebivalec na 
dan 1 liter mleka. Norveški sledijo 
v potrošnji mleka Danska, Švedska, 
Belgija, Holandija.

Svetovna proizvodnja mleka zna
ša letno okrog 220 milijonov ton. 
V Evropi namolzejo letno polovico 
te količine.

Nekatera mesta na Nizozemskem 
so se obogatila z novimi avtomati. 
To so naprave, ki ob spustitvi do
ločenega kovanca v avtomat izlo
čijo škatlico z 12 komadi jajc. Za
tegadelj ni nič čudnega, če ljudje 
pravijo tej napravi »avtomatizirana 
kokoš«.

Prehod čez glavni most 
v Mariboru zopet odprt
Svojčas so prometni organi v 

Mariboru promet pešcev na Glav
nem trgu in na nasprotni strani 
uredili tako, da so zaprli prehod 
čez most. S tem so za nekaj sto 
metrov podaljšali pot, potnikom na 
avtobusni postaji pa odvzeli udob
nost, da bi na avtobus lahko poča
kali v točilnici Velike kavarne, ka

kor so imeli navado poprej.
Takšna ureditev prometa pešcev 

je vzbudila precej nezadovoljstva, 
pokazala pa se je tudi nepraktična. 
Pristojni činitelji so to uvideli, zato 
so prehod na obeh straneh mostu 
zopet odprli. Potniki na avtobusni 
postaji na Glavnem trgu imajo se
daj zopet možnost, da lahko brez 
velikih ovinkov in nepotrebne poti 
počakajo na avtobus v točilnici Ve
like kavarne, namesto zunaj v sne
gu ali dežju.

Prvečjak v šoli
Drašek (sloko dete. prvokrat f  

školi. vzdigne prst): Prosin. ali
smen vün iti?

Vičt elica: Le idi! Ali znaš že fse 
san napraviti?

Drašek: Znan. (Čez nekaj minut 
pride nazaj, moker ot pete do glave.)

Vičitelica (se čudi): Pa si reka, 
ka znaš že fse san . . .

Drašek: Ven tudi, znan. Samo 
šolski sluga so me na šekreti spre
glednoli.

K U P I N A R  P I Š T A
Bilo je  nekoč — morda pred  dvajse tim i a li pe tindvajse tim i leti . . . 

Letnice se bogme ne morem več spom niti. S icer pa: ali je  to še važno? 
Bistvo vse zadeve je  le  v tem , da je  ta k ra t in ta k ra t živel v zeleni 
gorički k ra jin i m ožakar, ki so mu že od pam tiveka p rav ili gospod Pišta. 
Po svoji zunan josti se ni mnogo razlikoval od drug ih  p rep rostih  zem 
ljanov ; bil je  s red n je  dobro oblečen, rad  je  nosil sukn jič  z zelenini 
ovratnikom , pa lovski klobuk s pavovim peresom , rad  je  v lekel pipo 
Bil je  eden iz množice goričkih Pištekov, pa tud i samo eden tistih , 
katerim  je  bilo usojeno, da se jih  je  op rije l ta v ljudnostn i vzdevek — 
oprije l za vedno, k a j t i  kazno je , da ga bo odnesel s seboj v hladen dom.

Gospod Pišta je  živel skrom no in pošteno — vsaj za njegove pojm e, 
k a jti bil je  ed in i trgovec v k ra ju  — da, celo v večjem  okolišu. Vse je  
hodilo k njem u po petro le j, sol, tobak . . . Kaj več pa G oričanci ta k ra t 
niti kupovali niso, k a j ti bili so to  časi, ko ni bilo lahko polniti d en a r
nice. Mnogo so m orali od rin iti za davek, često tudi zadn je  sto take. Pišta 
jih  je  s p rijaznim  obrazom  sprejem al, jim  stregel in tudi računal. Ce 
pa ka te ri od kupcev ni imel p ri roki denarcev, je  P išta tako j našel 
rešilno vrvico: ja z  tebi sol, ti meni ja jca  — jaz  tebi pe tro le j, t i  meni 
kokoš! P išta  je  prav  dobro vedel, da km etič z goričkih vrhov ne bo 
mogel izhaja ti brez  sm rdeče tekočine in s s las tjo  uživati neso ljena jed ila . 
Čemu bi se potem še čudili, če je  lahko dobil ja jc a  po osem deset para , 
jih  spravil v denar in  ka jp ak  zaslužil — če ne več. vsaj dvajse t para 
p ri komadu. K akršne so bile pač razm ere, ki jih  je  mož s trgovsko 
žilico vsikdar dobro zasledoval in seveda tudi skrbno ana liz ira l. »Kje 
na svetu se še tako  godi, da tr a ja  sezona za ja jč k a  skozi vse leto?« - 
je  prepričeval svoje s tranke , ki so p rišle  s polnimi je rb as i in cekri v 
štacuno, ko se je  kazalec na ja jčn i borzi pomaknil navzdol. S pojočim 
glasom, polnim navideznega sočutja in nedolžnosti, je  pom iloval uboge 
p rodajalce in kupce, si ponižno mel roke in brundajoč u sm erja l bodice 
proti neznosnim razm eram , k i bojda v ladajo  v deželi in zaradi ka terih  
ni moč dostojno živeti. Omehčal je  s rca.  »Pa zapišite,« je  de ja la  ta 
ženica, »vzamem na kredo,« je  p ristav il postaven in b rk a t m ožicelj. 
Svinčnik je  drsel po straneh črne kn jige dolžnikov. Za n ap re j si Pišta 
ni belil las; na svoji s tran i je  im el oblast, žandarje , advokate . . . Saj 
je  šlo  vse kakor po božji postavi: d a j cesarju  k a r  je  ce sa rje vegu, trgov
cu pa k a r  je  njegovega!

Pravim  vam, ponavljam  še enk ra t: pošteno in skrom no je  živel 
naš P išta. Za politiko  se je  le toliko zanim al, da je  lahko vedno dobro 
presodil, kam piha veter. D rugače ne bi mogel k rm ila  na svoji barčici 
usm erja ti tja , kam or je  želel p lu ti: hotel pa je  vedno po sredin i reke, 
k a jti trud il se je  na vso moč, da ga ne bi sape zanesle v kakšen  s tran 
ski rokav, v katerem  bi potem  obtiča l. »Bog me varu j te  nesreče!« si 
je  večkrat sam p ri sebi de ja l, zato pa si tudi nadel črno  kravato , ko 
so ubili k ra lja  A leksandra, pel blagor Korošcu, ko so bili k le rika lc i p ri 
državnem u krm ilu, se poklonil nosilcem »svobode« T re tjega  Reicha in 

odprtim i rokam i pričakal m adžarsko vojsko. Domala v desetletn i t r 
govski p raksi se je  že bil dokopal do edine znanstvene resnice, nam reč, 
da na svetu ni p rav  nič tra jn eg a  in nesprem enljivega. D a je  bilo tako,

bi vam lahko po trd ila  tudi vaška š iv ilja , ki je  gospodu Pišti k ro jila  
vsemogoče zastave. Le neka j je  ostalo tra jn o  in nesprem enjeno: lju d je  
so p rih a ja li s praznim i in odhaja li s polnimi je rb asi. Zdaj jih  je  sp re 
jem al, z n jim i k ram lja l, trk a l na n jihova srca in uspeval že v novi 
vili, v k a te ri si je  poleg udobnega stanovanju  uredil tudi moderen lokal; 
za novimi pulti so s treg le  b rhke  m ladenke, on pa je  sp re jem al le  še 
izbrane s tran k e  in poslovne p r ija te lje  . . . Zares: vse se sprem inja, tudi 
časi, k a jti ta k ra t, ko je  odprl borno trgovinico, se je  vedno odpeljal 
z najetim  voznikom v m esto po blago in se z njim  tudi vračal. Zdaj pa 
zabrn i na dvorišču motor, ki z naglim i obrati ponese svojega gospodarja , 
kam or ga pač vleče že lja . Celo poti v M aribor si privošči z njim ! Spoto
ma pa se rad u s tav lja  v vaških gostilnah, se v družbi razgre je , k ram lja  
in zganja burke, pridobiva nove p r ija te lje  svojega poklicnega dela — 
posla, ki mu je  p rinese l pošteno ž iv ljen je!

Oh, k a j so mu bili že vse natvezili: vojni dobičkar, špeku lan t, člo
vek nemogoče trgovske m orale! — vse zato, ke r je  živel pošteno, po
magal ljudem , da so lahko p riš li do soli in p e tro le ja , četudi samo za 
ceno nedolžnih ja jč k  in puranov, in bil podjeten . Kakšna je  to svoboda, 
k i so jo  p rinesli partizan i z gora in gozdov? Črni oblaki so se zgrnili 
nad njegovo trgovsko kariero , novo dom ačijo, motorčkom in svežnji 
tisočakov, k i si j ih  je  bil zaslužil v potu svojega obraza. Vse je  kazalo 
kot za vedno zgubljeno; po tistih  dveh letih  oviranega trgovanja, ko 
je  ljudem  p ravzaprav  le delil dobrine, ne pa tudi p rodajal, so mu zaprli 
še p red  le ti tako  »cvetočo« trgovino in mu rek li: »Ne m aram o zasebnih 
trgovcev!« U ničevalci trgovske svobode so mu nagnali žalost in srd do 
dna nepokvarjene duše. Kako bi le  mogel p reš te ti vse tiste noči, ki jih  
ni v miru prespal, k a jti neka j mu je  vedno bolj k ljuvalo  in načenjalo 
že itak  ran jen o  srce in z rah ljan e  živce. Da ni imel ob stran i svoje 
boljše  polovice, ki mu je  pom agala p renašati tegobe, in čebljajočih  o tro 
čičkov, s ka terim i se je  rad  poigral in  si tako  odganjal dolg čas, moro 
in sk rb  za njihovo prihodnost, k i jo  je  še pred par le ti videl v dok to r
sk ih  in inženirsk ih  naslovih, bi zblaznel in se s svojo pam etjo za vedno 
poslovil od tega nehvaležnega sveta , ki mu je  dobro vračal s s lab im . 
Še n a jbo lje  pa sc je  počutil v družbi svojih  poslovnih p r ija te ljev ; tak ra t 
se je  pošteno iz tresel in roban til, da se je  k a r  kresalo . Težko bi našli 
besednjak , ki bi nam razodel, s čim vse je  obkladal ta  novi režim.

P rodati je  moral toliko p rilju b ljen i m otorček, k i ga je  bil nosil po 
p rekm ursk i deželi, teh tn ice, in v e n ta r .  .  . In povedati vam moram, da 
bi š le  iz om are tudi šum eče svilene in najbo ljše  kam garnaste obleke, 
če ne bi se n aenk ra t pokazalo svetlo sonce izza črnih oblakov, obdaro
valo s toplim i ža rk i Pištov svet in ga spet prebudilo  k trgovskem u živ
ljen ju . Kdo pa  naj še prevzam e ta  posel, če ne ravno on, ki ima za

sabo kariero , prakso  in še vedno žive izkušnje? N enadni p re o b ra t ga 
je  silno prevzel, ka jti p rišel je  nepričakovano, kukor nepovab ljen  gost, 
za ka terega si m enil, da se je  že preselil v krtovo deželo. Potreboval 
je  dokaj časa, da se je  spet duševno zbral in postal vsaj do neke m ere 
uravnovešen trgovec.

N astopili so časi ja jc  in neslu ten ih  zaslužkov. Na P ištova v ra ta  so 
trk a li zastopniki mogočnih pod je tij — vse od L ju b ljan e  in Zagreba sem.
Pišta jih  je  sp re jem al, se z n jim i pogajal in jim  h k ra ti tvezel ža lostne 
novice o slabem  živ ljen jskem  standardu , v katerem  se b a je  ne dn živeti 
brez dobrega zaslužka. Možje so mu p ritr jev a li in segali v roke. Nad 
vhodom v n jegov trgovski lokal se res ni več bleščal kričeči nap is  o 
trgovini z mešanim blagom, toda s tem še ni rečeno, da P išta ni več trg o 
vec; nasprotno, šele sedaj je  začel doživ lja ti novo dobo — dobo k u p in a r
jev , katerim  cveto posli in se jim  poln ijo  m ošnjički. Z lahka je  pozabil 
celo na svoj m otorček in vzel pot pod noge. ko lovra til po b la tn ih  gorič
kih stezicah, obredel vse vasi v svojem n ekdan jem  okolišu in  obnovil 
s ta re  zveze s svojim i poslovnim i p r ija te lji . G osto ljubni G oričanci so mu 
streg li z domačo kap ljico  in mu kajpak  tudi o b lju b lja li svojo pomoč v 
obliki ja jč k . Tu in tam  je  padla tudi kakšna  p ik ra  na njegov račun : 
»Gospod Pišta, k je  pa imate svojega kon jička, m ar si je  zlomil nogo?« 
Na take neslane naš znanec ni odgovarjal: ponavadi j ih  je  p res liša l, če 
pa je  že tako m oralo biti, je  neprid ip ravu  robato zab runda l: »K aj me 
vendar p ikaš, m ar ne vidiš, v kakšn ih  časih živimo!?«

Pištova m reža je  bila vedno bolj gosta in vedno več rib  se je  u je lo  
v n je j. Iz priložnostnega nakupovalca se je  p re lev il v p ravcatega kup i
n a r ja ,  k i samo p ritisne  na gumb in že mu tudi de lu je  ves m ehanizem  
v s tro ju , ki ga poganja s pomočjo petindvajse tih  kolesc. Za glavnim  
volanom pa sedi on sam - gospod Pišta, bivši trgovec iz ze lene goričke 
k ra jin e . Oh, da bi le vedeli, kako lep in m ikaven je  tok socializem , ki 
ga uživa on v dobi, ko pu tike neso zaklade! Ce bi nekda j bilo  tako , 
bi P išta p rav  gotovo danes ne bil trgovec, m arveč samo in edinole to, 
k a r  je  sedaj: d irigent o rkestra  nakupovalcev ja jc , človek, ki mu je  
violinski k ljuč  plača osmih tisočakov, note pa ju rč k i, ki g redo  vsak 
mesec v desetine — kajpada v njegov žep. S icer pa: čemu bi mu le  
vse to zavidali, ko pa vemo, da te r ja  njegovo poslanstvo  mnogo in - 
mnogo umskih sposobnosti. Saj ka r na domu sprejem u nakupovalce, jih  
vzgaja in je  naposled še glavni b lagajn ik . Kdo izmed nas bi le zmogel 
takšen posel?

K upinar Pišta se po zunanjosti ne raz liku je  od drug ih  p rep rostih  
zem ljanov; je  s redn je  dobro oblečen, rad nosi sukn jič  z zelenim  o v ra t
nikom. pa lovski klobuk s pavovim perjem , rad  v leče pipo . . . Zadnje 
čase si je  omislil tudi fino usnjeno torbico. U porablja  jo  za ročno b la 
gajno.

L jud je p rih a ja jo  in o d haja jo  . . .
Na svetu ni prav  nič tra jnega , m arveč se vse izp rem in ja  . . .

F rance K okodajski
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